
Mælkeribruget i Danmark 1916.
Af Professor B e r n h a r d  B o g g i ld .

A .a re t  1916 blev endnu m ere end 1915 præget af 
Krigen, der endog hos os N eutrale greb ind i næsten alle 
Forhold  vedrørende saavel L andbrug  og M ælkeribrug 
som Industri, Handel og Skibsfart, saaledes at saavel P ro 
duktions- som O m sætningsforholdene for det danske 
M ælkeribrug blev m ere abnorm e, end nogen havde tæ nkt 
sig m uligt for 3— 4 Aar siden. —  Skal m an med faa Ord 
karak terisere Aaret, kan m an sige: Aftagende M ælkepro
duktion, høje P riser paa Kul, Olie, Soda, Salt, Løbe, P er
gam ent, M askindele m. m. og Vanskeligheder ved at frem 
skaffe m ange N ødvendighedsartikler, U tilfredshed b landt 
Personalet, livlig Efterspørgsel og høje P riser paa alle 
M æ lkenprodukter og derfor en stor Pengeom sætning og 
en høj Nettoindtægt pr. Pd. Mælk.

I Somm eren 1915 var alle Beholdninger af Hosten 
1914 opbrugte, og da Udbyttet af Avlen 1915 var meget 
forskelligt i Landets forskellige Egne saavel hvad Hø som 
V aarsæd og Rodfrugter angik, var det forholdsvis ret fo r
skellige M ængder af hjem m eavlet Foder, der var til Raa- 
dighed ved Indbindingen i E fteraaret 1915. —  Heldigvis 
var dog Avlen af Foderroer og særlig af K aalraber og 
T urn ips sam t Kartofler betydelig bedre end Udbyttet af 
Sukkerroer, saaledes at de fleste Landm æ nd havde Ud
sigt til at kunne fodre rigelig m ed Rodfrugter hele Vin
teren igennem, m en Oliekagerne og alle Handelsfoder-
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stoffer var jo meget dyre og usikre a t faa, saa m ange 
Landm æ nd fandt det rigtigst ikke alene at udnytte den 
gode Efteraarsgræ sning saa længe som muligt, men og- 
saa allerede om E fteraaret og end m ere i Begyndelsen af 
Vinteren at form indske Besætningerne ved Salg af Koer, 
der kunde afsættes til høje Priser.

Salget af en Del af de m indre gode M alkere gav ikke 
alene direkte gode Penge; det forøgede uden Tvivl ogsaa 
M æ lkeproduktionens Rentabilitet; men om end flest m u
lige Kalve blev lagte til, saa form indskedes jo dog fore
løbig M ælkemængden ved Nedgangen i Koernes Antal, 
og som andre Aarsager, der virkede i sam m e Retning, 
maa ogsaa nævnes Indskræ nkning i Anvendelsen af Olie
kager og Følgerne af M u n d -  o g  K l o v e s y g e  n, der 
havde været meget udbredt og endnu frem kom  hist og 
her, og som havde nedsat særlig m ange af de bedste 
Koers Produktionsevne.

Den gode Efteraarsgræ sning led Skade ved Frosten 
allerede den 17.— 19. Septbr. og endnu m ere 25. O ktbr., 
da Frosten blev saa haard , at alt Kvæg, der endnu var 
ude, m aatte hindes ind. En Del R odfrugter tog vel ogsaa 
Skade, men heldigvis hlev Vejret m ildt igen, og det var 
først efter 24. Novhr., at det blev stadig F rost i flere 
Dage. Midt i Decbr. blev det om sider ret stærk Frost, 
og ved Juletid  fik vi endog Snestorm  med T ogstands
ninger paa m ange jyske Baner. Men mellem Ju l og 
N vtaar blev det a tter Tøvejr, og i Begyndelsen af Jan u a r 
blev Vejret endog saa mildt, a t en stor Mængde Sne
vand foranledigede Dæm ningsskred liere Steder i Jy l
land. — Det var kun faa M ælkerier, der fik sam let Is i 
December, og endnu m idt i F eb ruar var de fleste Ishuse 
tom m e, først efter 19. F eb ruar blev det a tter Frost, og 
om sider i den sidste Uge af F eb ru ar blev der Lejlighed 
til at faa bjerget den nødvendige Is. —  Den største Del af 
M arts var det G raavejr med 0— 2 0 Varme. Den 22. M arts 
fik vi en lille E ftervinter med noget Sne og lidt Togstands
ning, hvorefter a tter fulgte mildt Vejr, og 30. M arts var
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det næsten Foraarsvejr, som fortsattes ind i April. —  
Paaskelørdag (22. April) kom der Tordenvejr, som for- 
aarsagede nogle Ildebrande, og i Paasketiden regnede det 
saa meget, at Jorden blev stærk gennem blødt, hvorfor 
Samlingen mange Steder m aatte opsa'ttes. —  V i n t e r e n 
v a r s a a 1 e d e s f o r b o 1 d s v i s m i l d .  D e t  1 y k- 
k e d e s  a t  f a a l s  li n s e n e f y l d t  e, k il n i r i  ]i g e 
(i r a d  v a n s k e l i g  g j o r d e  S n e  e n M æ l k e k  ø r- 
s e l e n ,  o g  E k s p o r t e n  f o r e g i k r e g e 1 m a> s s i g 
u d e n  I s li i n d r i n g e r  —  o g o g s a a u d e n K r i g s- 
u 1 y k k e r.

1 den sidste Uge af April grønnedes M arkerne saa 
godt, at der f. Eks. i Koldingegnen kom  en Del Kvæg, ja  
endog M alkekøer, ud, og da det vedblev at være sm ukt 
og m ildt F oraarsvejr, kom der i Dagene om kring 1. Maj 
meget Kvæg paa Græs, idet m an jo gerne vikle spare 
paa de dyre H andelsfoderstoffer, og livor der om Efter- 
aare t havde været sparsom t med Halm  og Hø, var Be
holdningerne vel ogsaa m ange Steder ved at være ud- 
tømte. —  E fter det sm ukke Vejr i Begyndelsen af Maj 
fulgte vel Regn og køligere Vejr bele Resten af Maane- 
den og næsten hele Jun i igennem, saaledes at Opholdet 
paa Marken var m indre behageligt for Koerne end i de 
lune Stalde, m en det fugtige Vejr gav en frodig Græs
vækst, og M ælkemængden blev forholdsvis stor, hvad m an 
paa M ælkerierne var meget glad ved, da P riserne paa 
alle M adkeriprodukter var høje og Efterspørgselen efter 
Ost og Skum m etm ælk var livligere, end m an nogen Sinde 
havde tæ nkt sig.

Den tidlige øg gode Foraarsgræ sning var et stort 
Gode for M ælkeproduktionen, og der m aa føjes til, at den 
vaade og kolde Sommer, der foranledigede, at Udbyttet 
af Korn, Sukkerroer og Kartofler blev en stor Skuffelse, 
jo var forholdsvis gunstig for Græsvæksten, saa at Aaret 
191(5 i sin Helhed var meget tilfredsstillende for Koernes 
E rnæ ring paa M arken og i Engen, og paa M ælkerierne 
fandt m an saavel Mængden som Kvaliteten af Mælken
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l)tdre, n id  livad m an havde ventet. — Den 21.— 22. Sep
tem ber kom der vel lidt N attefrost, men endnu den sidste 
Uge af Septem ber var Vejret dog ret godt. Og da vi 
1. O ktober igen fik N attefrost og derefter flere Dages 
vedvarende Regn, holdt man ilden Betænkning M alke
koerne inde, idet m an glædede sig over den store Avl a f 
Malm og IIo, der nu var til Raadiglied.

At der i Slutningen af O ktober ind traad te et P a r 
Tilfæ lde af Mund- og Klovesyge ved Sorø og paa Falster, 
efter at m an i nogle M aaneder havde været fri for nye 
Tilfælde af Sygdommen, m aa noteres som en Jobspost 
for Landm ændene, der nu havde E rfaring  for, hvilke T ab  
Sygdommen foranlediger, ikke alene saa længe Afspær
ringen varer, men ogsaa lang Tid —  ja Aar og Dag efter 
at Afspærringen er blevet hævet.

Vil m an dernæst søge ved Tal næ rm ere at belyse de 
vigtigste af de her i Korthed nævnte m ange forskellige 
Forhold, maa det a tter i Aar beklages, a t de nøjagtige O p
lysninger om Landets Indførsel og Udførsel savnes, fordi 
de endnu tilbageholdes af Det statistiske D epartem ent, 
men under disse Om stændigheder kan det derfor være 
af desto større Interesse at gennemgaa Resultaterne af 
A arsregnskaberne paa nogle Andelsm ælkerier, og heldig
vis er der atter i Aar m odtaget de sam m e 5 M ælkeners 
Aarsregnskaber, som nu i m ange Aar velvillig har været 
stillet til Raadiglied. I)

I) e l f y n s k  e A n d e 1 s m æ 1 k e r i, hvis Regn
skab har været om talt i de tolv foregaaende Aarsberet- 
ninger h a r i Aaret 1. November 1915 til 31. O ktober 1916 
m odtaget 7,851,763 Pd. Sødmælk i Sam m enligning med, 
at der i 1914— 15 blev m odtaget 8,121,628 Pd. og i 1913 
— 14 8,754,700 Pd., hvorhos det maa erindres, a t Mælke- 
nuengden i 1913— 14 vilde være bleven meget større, hvis 
Krigen ikke var udbrudt, øg Folk for at spare paa K raft
foderet havde ladet Koerne gaa ude altfor længe om
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E fteraaret, saaledes at M ælkeriet i Septem ber og O ktober 
1914 kom  til a t m odtage daglig indtil 3000 Pd. Mælk 
m indre end paa sam m e Tid de foregående Aar. —  Ned
gangen i M ælkeproduktionen er altsaa fortsat igennem 
lvrigsaarene, først fordi der sparedes paa Oliekagerne, 
senere tillige fordi der solgtes en Del af Koerne. Og herom  
skriver M ælkeribestyreren, a t F lertallet af Andelshaverne 
h a r vel ikke i 1910 yderligere form indsket Antallet af 
Køer, m en det er jo Kvier, der er satte ind i Stedet fol
de ældre Køer, som blev solgte, og dertil kom m er, at paa 
enkelte Gaarde, som er bievne solgte, er Besætningen 
straks bleven g jort i Penge, og nu  vil det vare længe fol
de nye Mænd at faa Staldene fyldte m ed gode M alkere.

M æ l k e f o r b r u g e t  t i l  1 P d. S m ø r ,  der i 
1914— 15 var 24.55 og de to foregaaende Aar 25.5 og 25.4, 
h a r i 1915— 10 kun været 23.8, altsaa s æ r d e l e s  g u n 
s t i g t ,  og Sm ørprisen, der i 1914— 15 var 130.87 Øre 
pr. Pd. og de to foregaaende Aar 105.0 og 102.9 Øre, har 
i 1915— 10 været 151.4 Øre.

O s t e p r o d u k t i o n e n  h ar været endnu m ere 
fordelagtig end i 1914— 15. Der er solgt Ost for næsten
70,000 Kr. m od knap 54,000 Kr. i 1914— 15. —- Der er 
ialt blevet b rugt til Ost 1,531,880 Pd. Skum m etm ælk og 
K ærnem ælk sam t 298,754 Pd. Sødmælk, og for at faa 
saa megen Mælk at lave Ost af, indførtes den Ordning, 
a t Andelshaverne kun fik 70 pCt. Mælk hjem  til 1 Øre 
pr. Pd. —  Vilde de have mere, m aatte de betale 10— 12 
Øre pr. Kande, hvilken O rdning viste sig hensigtsmæssig. 
—  Næsten 200,000 Pd. Mælk er solgt i Detail (fra Butik) 
til 15 Øre pr. L iter Sødmælk og 2 Øre pr. L iter Skum 
m etm ælk og Kærnem ælk, hvorhos der hele Aaret er solgt 
Ost saavel til Andelshaverne som i B utikken til 20 Øre 
under en gros-Prisen pr. Pd., en meget hensynsfuld O rd
ning lige overfor Egnens Folk, og B estyreren meddeler, 
a t der saaledes er solgt ca. 41,000 Pd. Ost hjem m e, m e
dens kun 71,000 Pd. er solgt bort i Partier, og desuagtet 
viser Osteregnskabet et Overskud af næsten 28,800 Kr.,
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n aa r Skum m etm ælk og Kærnemælk regnes til 1 Øre pr. 
Pd. og Sødmælk til G.9 Øre pr. Pd., sam t Udgifter til Ar
bejdet, Farve, Løbe, Salt m. m. til ca. 4000 Kr.

Men sam tidig med Indtæ gterne er jo ogsaa Udgif
terne stegne, særlig til Brændsel, Lønninger og Kørsel, og 
disse Udgifter er frem deles stigende. —  Bestyreren slutter 
med at sige, a t trods Vanskeligheder og høje Udgifter 
h a r Aaret dog været godt, og Mælken er under de nævnte 
Forhold  og trods de lave P riser i Detailhandelen udbragt 
til en Nettopris af 27,6 Øre pr. Kande, m edens det til
svarende Tal i 1914— 15 var 23.82 Øre.

De t s a m m e s t o r e, m e g e t  m o n s t e r v  a> r- 
d i g e j y s k e  A n d e l s m æ l k e r i  m e d  s t o r  O s t  e- 
p r o d u k t i o n, som har været om talt hvert Aar siden 
1894, h ar i Aar indsendt om staaende Regnskab for Tiden
29. O ktober 1915 til 1. November 1916.

M ælkemængden h ar her i 1916 været 10,730,986 Pd.. 
m edens den i 1915 og 1914 var henholdsvis 10,829,108 Pd. 
og 11,349,675 Pd., m edens M ælkeforbruget til 1 Pd. Smør 
er gaaet ned fra  25.27 til 24.29 Pd., og Sm ørprisen er ste
gen fra 140.3 Øre til 153.27 Øre pr. Pd. —  altsaa ogsaa 
her — en lille Nedgang i M ælkemængden og en god Stig
ning i Mælkefedme og i Smørpris.

Der er lavet Ost of 1,532,400 Pd. Sødmælk, 3,033,685 
Pd. Skum m etm ælk og 77,815 Pd. Kærnemælk, hvilket vil 
sige, a t der er anvendt sam m e Mængde Sødmælk, men ca. 
1/„ Mili. Pd. m ere Skum m etm ælk til Ost end i 1915, og 
denne større Mængde Skum m etm ælk er skaffet til Raa- 
diglied derved, a t Prisen en Del af Aaret har været noget 
forhøjet, saaledes at Andelshaverne i Aar gennem snitlig 
h a r m aattet betale den Mælk, de fik hjem , m ed ca. U /2 
Øre pr. Pd., m edens P risen plejer at være 1 Øre pr. Pd., 
og Bestyreren skriver herom , at O steproduktionen jo har 
været ganske særlig fordelagtig. Der er blevet lavet de 
sam m e Kvaliteter Ost som tidligere Aar, Gouda, Edam , 
Taffelost o. s. v., men Salget er gaaet saa fortrinligt, at
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U D G I F T E R
paa et jysk Andelsmælkeri med stor Osteproduktion.

Ialt Ore pr. 1000
K roner Pd. Mælk

Kørsel al’ Mælk ni. m ..................................... 16631.70 155.0
K u l .......................................................................... 13695.02 127.6
O lie___ >................................................................ 442.00 4.1
L ø n n in g e r ............................................................ 12007.11 111.9
Salt, Farve, Løbe, Kalk, Soda m. m . . . . 7402.04 69.0
S m ørdritle r, Pergam ent m. m ..................... 6341.93 59.1
In v en ta re ts  V ed ligeho ldelse .......................... 4895.47 45.6
M ælkevognenes V ed lig eh o ld e lse ................ 1083.92 10.1
Bvgningernes V edligeho ldelse ..................... 1177.91 11.0
Regnskabsbøger, Porto, Rejser m . m . . . . 961.17 9.0
R enter, S k a tte r og Afdrag (15000 Kr.) . . 16544.74 154.2
A ndre U d g i f t e r ............. . . .............................. 1237.42 11.0

I a l t . . . 82420.43 768.1

I N D T Æ G T E R
paa et jysk Andelsmælkeri med stor Osteproduktion.

Salg af 372198 Pd. Sm ør (a 153.3 Ø re ) .......................... 570471.49 Kr.
— - 398314 - O s t .......................................................... 288677.55 —

A ndelshaverne 5224663 Pd. Skum .- og K æ rnem æ lk. 76321.62 —
4483575 - V a l le ..................................... 2549.25 —

Salg af Mælk og Fløde . . .  1................................................. 20815.63 —
Indvundne  R e n te r ...................................................................... 1569.03 —
A ndre I n d tæ g te r ........................................................................ 29.85 —.

I a l t . . . 960434.42 Kr.

Der er ia lt indveje t 10730986 Pd. n y m alke t Mælk, a lt
sa a er Mælken u d b rag t i ..............................................  8.95 Ore pr. I’d.

Der er u d b e ta lt til A ndelshaverne for M æ lk ................... 6.16 — —

F o r s k e l ................  2.79 Ore pr. Pd.
D riftsu d g ift.........  0.77 — —

O verskud . . . 2.02 Ore pr. Pd.
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regnes Fedtet i Sodmælken til Smørværdi, » e r  1 K a n d e 
S k u  m m e t m æ l k  u d b r a g t  i 17  Ø r e  N e t t o f o r 
h e l e  d e n  s t o r e  P r o d u k t i o n ,  h v i l k e t  s i k 
k e r t  i k k e  v i l  k u n n e  n a a s u n d e  r a n d r c  F o  r- 
h o 1 d e n d n e t  o p d e n T i d, v i  l e  v e r i, d e r  e r 
s a a  u n o r m a l ,  s o m  t æ n k e s  k a n « .  Og videre 
skriver han  om Osteeksporten, at der er blevet solgt en 
Del Ost til Eksport, m en der h ar ogsaa været solgt » E k s -  
p o r t t i l l a d e l s e r «  til Priser fra 55 Øre til 115 Øre 
pr. kg, Priser, som E ksportøren jo kun kunde betale, fordi 
den hiode franske Ost en Tid blev betalt meget højt.

Her h ar Detailprisen været 5 Øre pr. L iter Skum m et
m ælk og Kærnem ælk og 18 Øre pr. Liter Sødmælk, og der 
er solgt ialt ca. 133,000 Liter Mælk og Fløde (fra Vogn i 
Stationsbyen med ca. 1100 Indbyggere).

Sam tidig med, at Smør og Ost har givet usædvanlig 
store Indtægter, bar D riftsudgifterne, som om staaende 
Regnskab viser, ogsaa været usædvanlig store. —  F ra  
1914 til 1915 steg Driftsudgifterne fra 382.5 Øre til 466.3 
Øre pr. 1000 Pd. Mælk, men i 1916 er de stegne til 768.1 
Øre pr. 1000 Pd. Mælk, og særlig bør det bem ærkes, at 
Lidgiften til Kul i de tre Aar bar været henholdsvis 41.5 
Øre, 69.5 Øre og 127.6 Øre pr. 1000 Pd. Mælk, Udgifterne 
til Lønninger 76.0 Øre, 71.1 Øre og 111.9 pr. 1000 Pd. 
Mælk, til Olie 1.9 Øre, 3.2 Øre og 4.1 Øre, Udgifterne til 
Salt, Farve, Løbe, Kalk m. m. 15.4 Øre, 32.4 Øre og
69.0 Øre pr. 1000 Pd. Mælk, altsaa en Stigning til endog 
m ere end det firedobbelte; men bem ærkes maa det, at 
naar Udgifterne til Renter og Afdrag er saa meget større 
end sædvanligt, skyldes det, som Bestyreren skriver, a t 
Afdraget i Aar b a r været 15,000 Kr., idet m an h a r anset 
det for rigtigt at benytte en Del af den usædvanlige In d 
tægt til a t bringe Gælden ned.

Vil m an endelig sam m enligne N ettoudbyttet, Andels
haverne h ar faaet af Mælken, m aa det erindres, at de 
plejer at betale Mælken, de faar hjem , med 1 Øre pr. Pd., 
men i Aar med ca. I 1/« Øre pr. Pd., og Resultatet bliver
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da, at 1 Pd. Mælk i de tre Aar 1914, 1915 og 191(1 er ud 
brag t i henholdsvis 4.97 Øre, 0.77 Øre og 8.18 Øre eller 
19.88 Øre, 27.08 Øre og 32.72 Øre pr. Kande.

D e t  v e s t j y s k e  A n  d e l s  m æ l k e r  i, hvis Regn
skab h a r været m eddelt i de foregaaende 15 Aarsberet- 
ninger, h a r i T iden fra  22. O ktober 1915 til 19. O ktober 
1910, som om staaende Regnskab viser, indvejet 10,123,292 
Pd. Sødmælk, m edens der i 1914 blev m odtaget 11,042,107 
Pd. og 1915 10,427,258 Pd. —  M ælkemængden ses saa- 
ledes ogsaa her vedblivende at være nedadgaaende, og 
herom  skriver Bestyreren, at Nedgangen dog ikke er saa 
stor, som m an kunde have ventet, eftersom  der sidste Vin
ter og Forsom m er blev bortsolgt ikke saa faa M alkekøer; 
m en m an kan sikkert gaa ud fra, a t det er de daarligste. 
M alkere, som er bievne solgte bort, og de bedste er bievne 
tilbage, saaledes at M ælkemængden ikke er bleven fo r
m indsket i sam m e Forhold som Koantallet, og Salget af 
M alkekøer er nu helt standset. —  Om Vanskelighederne 
m ed Tilvejebringelsen af H andelsfoderstoffer skriver han, 
at F orholdet ikke h a r bedret sig i 1910 —  tvæ rtim od — , 
P riserne hlev højere og Udvalget af de forskellige Sorter 
m indre, hvilket ogsaa gjorde sin Indflydelse gældende paa 
Sm ørrets Konsistens, saaledes at Arbejdsinaaden ved 
Sm ørrets Frem stilling m aatte ændres noget for at af
hjæ lpe denne Ulempe. Heldigvis var der paa denne Egn 
i Vinteren 1915— 10 tilstræ kkelig lijem m eavlet Foder, og 
der var rigeligt Græs i Somm eren 191(5, m en Koerne led 
noget ved det kolde og regnfulde Vejr.

M ælkeforbruget til 1 Pd. Smør, der her i 1914 var 
naaet ned til det for Vestjylland meget lave Tal 25.34, 
og som i 1915 var 25.90, h ar i 1910 været 25.33, altsaa 
efter de stedlige Forhold meget lavt.

Driftsudgifterne, der i 1914 var 459 Øre pr. 1000 Pd. 
Mælk og i 1915 ca. 570 Øre, er i 1910 stegne til ca. 020 
Øre pr. 1000 Pd. Mælk, og saa m aa det dog bem ærkes, at 
Stigningen her er forholdsvis lille, hvilket særlig gælder
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U D G I F T E R
paa et vestjysk Andelsmælkeri.

Ialt Øre pr. 1000
K roner Pd. Mælk

Korsel af M æ lk ................................................. 29748.88 293.9
— - Kul, Sm ør m. m ........................... 503.60 5.0

L ø n n in g e r ............................................................ 6400.00 63.2
B ræ n d se l............................................................... 7062.18 69.8
D ritle r og P e rg a m e n t..................................... 6520.19 64.4
Olie og F e d t ........................................................ 374.13 3.7
Salt, Farve, Løbe, P a p ir  og R engørings

a r tik le r  ........................................................ 2029.24 20.0
V edligeholdelse a f  B ygninger og V e j. . . . 250.12 2.5

— - In v e n ta r .......................... 1071.68 10.6
Skat, R en ter og A fd ra g ................................. 8225.41 81.2
A ndre U dg ifter................................................... 366.03 3.6

I a l t . . . 62551.46 617.9

I N D T Æ G T E R  
paa et vestjysk Andelsmælkeri.

Solgt 395512 Pd. Snuir (a 151.1 Ø r e ) ......................... 597575.89 Kr
— 9436852 - S k .-o g  Kærnem . til A ndelshaverne 71850.49 —

Mælk og F lø d e ............................................................................. 7246.25 —
A ndre In d tæ g te r .......................................................................... 4862.80 —

I a l t . . . 681535.43 Kr.

Der er i;ilt indvejet 10123202 Pd. Sødm ælk, som er
udbrag t i ............................................................................... 6.732 Ø re pr. Pd.

Der er ud b e ta lt A ndelshaverne for Mælk 596801 Kr.
02 Øre, a l t s n a ...................................................................... 5.895 — —

F o r s k e l ................  0.837 Øre p r. Pd.
D riftsudg ift.........  0.618 — —

O verskud . . .  0.219 Øre pr. Pd.
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Udgiften til Brændsel, der i 1914 var 37.8 Øre pr. 1000 Pd. 
Mælk, i 1915 69.5 Øre, og som nu i 1916 kun er steget til 
69.8 Øre pr. 1000 Pd. Mælk. Dette skyldes, at m an siden 
m id t i Maj h a r fyret med Kvas (Udluigst fra Plantagerne) 
m ed lidt Tilsætning af Kokes, og Bestyreren angiver der
ved daglig at have sparet 12— 14 Kr. eller ialt ea. 2000 Kr.

O steproduktionen, der her kun er til en Del af An
delshavernes Forsyning og for disses Regning, har kun 
væ ret 11,000 kg Ost, idet Mælken jo iøvrigt tages hjem , 
som Regnskabet viser, til 3 Øre pr. Kande; men ikke desto 
m indre er der solgt O s t e e k s p o r t - T i 11 a d e 1 s e r 
til en P ris af 30— 90 Øre pr. kg, ialt for 519 Kr. — et 
m æ rkeligt Eksem pel paa, at den gode O rdning af E ks
porten  kan  give en ret anselig Indtægt til Folk, der intet 
eksporterer og selv forbruger hele Produktionen.

Som sædvanlig h ar der været anvendt et Beloh, i Aar 
235 Kr., til Udhaling af Brem selarver —  en Udgift, som 
A ndelshaverne m ener er vel anvendt, fordi der stadig 
b land t de indkøbte K reaturer er mange, som er stæ rkt 
befængte med Larver, og altsaa vil kunne overfore Brem 
serne til det stedlige Kvæg, der nu i flere Aar har vieret 
holdt fri for Bremseplagen og derfor ikke bisser.

Den opnaaede Sm ørpris b a r i de tre  Aar væ ret: 1914 
105.96 Øre pr. Pd., 1915 132.88 Øre og 1916 151.1 Øre 
pr. Pd., og Regnskabet viser, at Mælken i 1916 er ud 
brag t til en Nettoværdi af 5.895 +  0.219 Øre =  6.114 
Ø re pr. Pd. eller 24.456 Øre pr. Kande, m edens det til
svarende Tal for 1915 var 20.86 Øre og for 1914 16.932 
Ø re pr. Kande (den tilbagesendte Mælk regnet til 2 Øre 
pr. Kande); men frem hæves m aa det, at Bestyreren m ed
deler, a t det anførte Overskud (0.219 Øre pr. Pd. Mælk) 
ikke er udbetalt til Andelshaverne, men er anvendt til et 
ny t Lysanlæg (ca. 2500 Kr.) og til Afbetaling al' Gæld 
(nemlig ekstra 18,000 Kr. foruden det sædvanlige Af
drag, 5600 Ivr.), og Bestyreren tilføjer, at naar m an h ar 
valgt at udbetale et saa stort Afdrag, er det nærm est,
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fordi m an ikke vil have Gælden for stor ved m ulig ind
træffende daarlige Tider.

D e t  t r e d i e s t u r e  j y s k e  A n d e l s m æ 1 - 
k e r i, der h ar været om talt i de sidste ni A arsberetnin- 
ger, h a r ogsaa haft Nedgang i M ælkemængden. —  I Aaret 
23. O ktbr. 1915 til 21. O kthr. 191(5 er der kun  m odtaget 
8,955,264 Pd., m edens der i 1914 og 1915 blev m odtaget 
henholdsvis 11,108,232 Pd. og 9,891,226 Pd. —  Den store 
Nedgang fra  1914 til 1915 blev i sidste A arsberetning an 
givet a t skyldes saavel de høje Foderstofpriser som den 
paa denne Egn meget daarlige Som m ergræsning i 1915, 
der foranledigede, at m ange Køer solgtes, og da der jo 
blev opnaaet store Priser, fortsattes ganske naturlig  Sal
get for paa den M aade at undgaa at faa for lidt V inter
foder, og nu tager det jo  Tid, inden de tillagte Kalve b li
ver mælkeydende.

M ælkeforbruget til 1 Pd. Smør, der i 1914 og 1915 
var henholdsvis 25.7 og 25.5, er nu i 1916 gaaet ned til 
25.3 Pd., og Sm ørprisen h ar i de tre Aar været henholds
vis 107.62 Øre, 138.45 Øre og 154.41 Øre pr. Pd., altsaa 
ogsaa her har der været Nedgang i M ælkeforbruget og 
en anselig Stigning i Sm ørprisen. Men ogsaa D rifts
udgifterne er stegne, idet de i de tre  Aar h a r været hen 
holdsvis 480.6 Øre, 606.1 Øre og 642.0 Øre pr. 1000 Pd. 
Mælk. Eller ud tryk t paa en anden Maade: D riftsudgiften 
pr. Pd. Sm ør h a r i de tre  Aar været henholdsvis 12.04 
Øre, 14.55 Øre og 16.42 Øre.

Med den dalende M ælkemængde og det forholdsvis 
store Kalvetillæg er O steproduktionen bleven noget ind
skræ nket. Her er ialt solgt kun 88,600 Pd. Ost (i 1915
103,000 Pd.) til en sam let Pris af ca. 30,700 Kr. Gennem 
snitsprisen for Ost er steget fra  28.5 til 43.8 Øre pr. Pd., 
og der er for de solgte E ksporttilladelser i Aarets Løb 
opnaaet fra  40 Øre til 1 Kr. pr. kg.

Det endelige R esultat er, at 1 Pd. Sødmælk i de tre
T id ssk rif t  f. L a n d ø k o n o m i 1917. i)
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Aar er udbragt til en Nettopris af henholdsvis 4.50 Øre, 
5.88 Øre og 0.56 Øre, hvortil dog m aa bem ærkes, a t kun 
60 pCt. af Mælken tilbageleveres Andelshaverne til 3 Øre 
pr. Kande; den øvrige Del afregnes til den dobbelte Pris, 
saaledes at Gennem snitsprisen for den tilbageleverede 
Mælk er ca. 0.9 Øre pr. Pd.

Øg endelig d e t  f y n s k e  A n d e l s  m æ l k e  r i, der 
har været om talt i de fem sidste A arsberetninger, h ar i 
Aaret 1. O ktbr. 1915 til 28. Septbr. 1916 indvejet 5,686,305 
Pd. m od 6,011,285 Pd. i 1915 og 6,452,135 Pd. i 1914, 
altsaa ogsaa her er der vedvarende Nedgang i Mælke
m ængden. —  De i Somm eren og E fteraaret 1915 solgte 
Køer er endnu ikke hievne erstattede med mælkeydende 
Individer, m en vel med Kalve.

Her h ar M ælkeforbruget til et Pd. Sm ør i de tre Aar 
1914, 1915 og 1916 været 25.17 Pd., 24.78 Pd. og 23.82 
Pd., m en den sidste betydelige Nedgang m ener Besty
reren for en Del m aa tilskrives, at Sødmælken, der er 
solgt til det bortforpagtede Osteri, altid h a r været M or
genm ælk. — Sm ørprisen h a r her i de tre Aar været 
henholdsvis 106.07 Øre, 131.85 Øre og 153.4 Øre pr. Pd., 
m en Indtægten af Osteriet synes Bestyreren dog at være 
bedst tilfreds med. —  Som tidligere om talt er Forholdet 
her ordnet saaledes, at der er en Osteforpagter, som kun 
har P lads til netop at lave Osten, der derefter straks 
sendes andet Steds hen for at lagres eller sælges, og i 
1916 er der b landt andet lavet en betydelig Del blød, 
fransk  Ost (Gervais-Ost), der straks eksporteres. —  Til 
Osteriet er der i D riftsaaret leveret 921,900 Pd. Skum 
m etm ælk, 639,031 Pd. Sødmælk og 35,079 Pd. Fløde, idet 
Fedtet er betalt efter Sm ørværdi og Sm ørpris, og Skum 
m etm ælken med 10 Øre pr. 4 Pd. og Vallen fr it tilbage.

Andelshaverne kan her faa indtil 85 pCt. Mælk til
bage til 1 Øre pr. Pd., sam tidig med, at O verskudet af 
Ostem ælken fordeles til dem, der h a r leveret den, hvilken
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O rdning straks vakte nogen Overraskelse, m en nu ind
rom m es at være retfærdig.

Det endelige R esultat er, at hver Kande Sodmælk i 
de tre  Aar er udbragt til en gennem snitlig Nettoværdi 
af henholdsvis 19.39 Øre, 23.8 Øre og 29.17 Øre, idet 
den Mælk, Andelshaverne h a r faaet hjem, er beregnet 
til 4 Øre pr. Kande (2 kg).

E fter a t have gennem gaaet R esultaterne af disse 5 
M ælkeriers A arsregnskaber, der om fatter Mælken fra  1296 
Andelshavere, og sam m enholdt dem  med, hvad der fra 
forskellig anden Side er kom m et frem i L andbrugspres
sen og ved m undtlige Meddelelser, er der Grund til at 
gentage om tren t ordret, hvad der blev sagt i T idsskriftets 
M ælkeriberetning om 1915, nemlig, at alle disse over
ensstem m ende Eksem pler vidner om, at M æ 1 k e m æ n g- 
d e n  i d e t  n u  f o r l ø b n e  A a r, a l t s a a  i 1 9  16,  
v e I h a r  v æ r e t  b e t y d e l i g  m i n d r e  e n d  i d e  
n ¡ c r m e s t  f o r e g a a e  n d e A a r, m e n  a t  M æ l k  e- 
f o r b r u g e t  t i l  1 P d. S m ø r  o g s a a h a r v æ r e t 
m i n d r  e, s a m t  a t  S a l g s p r i s e r n e  p a a S m ø r 
o g  O s t  h a r  v æ r e t  s a a u a l  m i n d e 1 i g li o j e, 
a t  m a n  t r o d s  e n  b e t y d e l i g  S t i g n i n g  i 
D r i f t s u d g i f t e r n e  h a r  f a a e t  M æ l k e n  u d- 
n y t t e t  t i l  e n  m e g e t  h ø j e r e  N e t t o p r i s  e n d  
n o g e n  S i n d e  t i d l i g e r e .  —  Men tilføjes m aa det 
for at m ulgaa m ulige M istydninger, a t den her om hand
lede Stigning i D riftsudgifterne af nogle Øre pr. Pd. 
Sm ør kun om fatter D riftsudgifterne ved Mælkens Be
handling paa M ælkerierne, ikke den uden Tvivl meget 
større Stigning i Udgiften ved Mælkens P roduktion  
hjem m e i Staldene ved Stigning i Foderpriser, Arbejds
lønninger og Skatter, Nedgang i Mælkemamgde som 
Følge af Mund- og Klovesyge m. m., som der her ikke er 
M ateriale til at opgøre.

i)
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L a n d b r u g s a a r e t s  v e k s l e n d e  S m ø r  p r i- 
s e r  belyses ved om staaende Tabel 1 over de tre sidste 
Aars m aanedlige Gennemsnit. —  F or de to forste Aar, 
1913— 14 og 1914— 15, er saavel Borsudvalgets som S ta
tistikudvalgets Tal opførte, m en for 1915— 10 er opfort 
Gennem snittene af de ugentlige »A f r e g n i n  g s t a 1«.

Om dette Afregningstal m aa det erindres, som om 
talt i Beretningen for 1915 (se T. f. L. 1910 S. 129— 32), 
a t det indførtes i O ktober 1915, idet Borsudvalget og 
Statistikudvalget da traad te sam m en for under de davæ 
rende abnorm e Forhold  at fastsæ tte en ugentlig P ris paa 
Grundlag af hvilken M æ lkenerne kunde faa Ugens Smør 
betalt; og sam tidig oprettede det da nylig nedsatte S m o r- 
e k s p o r t - U d v a l g  et K ontor i Frederiksberggade i 
København under K ontorchef Kyeds  Ledelse. Ile r føres 
der ved stadige Indberetninger fra  E ksportører og T old
væsen Kontrol m ed Overholdelsen af de for E ksporten 
gældende Regler, og hver Uge bestemmes, efter hvilket 
»F o r  h o l d s t a l «  Sm ørret skal eksporteres til England 
og imod Syd, hvortil kom m er, a t det blev gjort um uligt 
saavel for de enkelte M æ lkener som for hidtil ukendte 
O pkøbere at eksportere Smor, idet alene de af M iniste
riet autoriserede E ksportører kan eksportere. —  Denne 
O rdning har stadig vist sig m eget tilfredsstillende og har 
været fulgt gennem  hele L andbrugsaaret 1915— 10, saa- 
ledes at der hele Tiden, Uge efter Uge, har været sikret 
vore gam le engelske K under en anselig P art af den d an 
ske Sm ørproduktion.

Vil m an dernæ st sam m enligne de m aanedlige Gen
nem snits-Afregningstal i Aaret 1915— 10 m ed de tilsva
rende Gennem snitstal for de to foregaaende Aar, vil m an 
se, a t der i November var en forholdsvis meget høj Pris 
—  i første Uge i Novbr. var Afregningstallet 50 Øre højere 
end Prisen i tilsvarende Uge det foregaaende Aar — , m en 
allerede i December dalede Tallet stærkt, og i sidste Uge 
i Decem ber og i første Uge i Jan u a r var Afregningstallet 
kun 130.
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Tabel I.
M a a n ed lig  G en n em sn it  af K ø b en h a v n s  S m ø r n o ter in g .

1913 — 14 1 1914 — 15 1915— 16
Børsudv. “ ik-Bors,,clv. S ta tis t i Ic- 

ud'V. Afregningstal

N o v em b er....................... ll().2a 110.75 119.00 119.75 167.50

D e ce m b er....................... 110.75 112.00 | 131.60 131.80 151.40

Ja n u a r  ............................ 107.00 109.20 , 132.00 134.50 139.00

F e b ru a r ............................ 104.50 105.50 1 121.00 124.00 142.25

M a rts ................................. 104.50 106.00 i 125.50 127.50 146.80

\p r i l  . . ............................ 98.60 99.60 121.20 122.80 140.00

M aj..................................... 95.75 96.75 : 126.50 127.75 134.00

J u n i ................................... 97.75 98.50 123.00 124.50 137.40

. l u l i ................................... 107.20 108.00 132.60 134.40 143.50

A u g u st.............................. 101.00 102.00 | 140.75 143.50 160.40

S e p te m b e r ..................... 105.25 105.25 150.80 152.20 171.00

O k to b e r............................ 118.60 119.40 177.75 177.75 174.50

G ennem snit for hele
A aret 105.54 106.48 133.52 135.06 150.52

I F eb ru a r steg Prisen noget, men holdt sig med 
m indre Svingninger iøvrig nogenlunde jævn hele F oraaret 
og Forsom m eren igennem. Det laveste Afregningstal, 133, 
noteredes et P a r Uger i Maj, hvorefter det kun ganske 
langsom t gik opad. —  I første Uge af August steg Tallet 
til 150, og det vedblev derefter a t stige, indtil det i sidste 
Uge af Septhr. blev 175; i anden Uge af O ktober gik det 
vel lidt ned, m en det endte m ed i sidste Uge af O ktober 
at være 177, og blev jo endnu højere i November. —  
For hele Aaret blev Gennem snittet af Afregningstallene 
150.52, og m ange M ælkerier h a r endog i adskillige Uger 
faaet lidt m ere end Afregningstallet. —  Stigningen i 
Sm ørprisen i Sam m enligning m ed de foregaaende Aar ses 
saaledes at have været meget anselig —  ja P risen h a r 
været saa bøj, og er endnu i Begyndelsen af 1917 saa 
boj, at den m aa siges at være g a n s k e  a b n o r m  —
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Tabel II.

E n g la n d s  Indførsel af S m ø r  i Cwts.
(1 Cwt. =  50.8 kg.)

Fra
1912 1913 1914 1915 1916

H usland .............. 638650 751414 616380 1017507 34542

S v e r ig e ................ 335014 332331 270138 129505 992

D a n m a r k ............ 1618048 1706759 1749072 1327100 1134801

H o llan d ................ 113716 153172 183999 44622 36202

F ra n k r ig .............. 246652 248579 273819 352090 130049

Forenede S ta te r. 2596 164 7844 77130 131618

A rg e n tin a ............ 67244 72418 55704 82947 117597

V ic to ria ................ 264522 275519 204716 106024 81032

N. S. W a l e s ___ 186695 155936 122392 158222 32560

Q ueensland  . . . . 90036 156914 106694 107424 26913

New Zealand . . . 349012 251663 357920 374898 331162

K anada ................ 27 813 3151 24401 101531

A ndre L ande . . . 47947 33310 32092 53525 18825

h i l t . . . 4005159 4139022 3983921 3855395 2178029

ganske ligesom Priserne paa m ange andre Varer, F oder
stoffer, Kunstgødning, Kul m. m., som Landm æ ndene 
m aa kobe for at holde Sm ørproduktionen i Gang.

Hvad Sm øreksportens Størrelse angaar, kan der 
a tte r i Aar i Mangel af dansk Statistik kun henvises til 
det i Tabel II gengivne Uddrag af den engelske Statistik 
for K alenderaaret 1916. —  Her m aa først bem ærkes, at 
Nedgangen i Englands samlede Indførsel af Smør bar i 
1916 været saa betydelig, a t hele Indførselen kun  er b le
ven om trent det halve af, hvad den var i 1913, det sidste 
Aar før Krigen. Og dernæ st m aa det bem ærkes, at om 
end Tilførslen fra  D anm ark  er gaaet betydelig ned i de 
to sidste Aar, saa h a r den dog i 1916 udgjort over H alv
delen af Englands samlede Tilførsel, hvilket m aa beteg
nes som et udm æ rket Resultat af den foran om talte af



det danske Sm øreksport-U dvalg tru fne O rdning af den 
danske E ksport.

At Nedgangen i Englands Indførsel af Smør er bleven 
saa stor, som Tabel II viser, skyldes jo for en væsentlig 
Del, a t Tilførselen fra  Rusland, der i 1915 foregik i stor 
Stil over Archangelsk, h a r været um ulig at faa gennem 
ført den største Del af Aaret, antagelig m est paa Grund 
a f T ransportvanskeligheder paa de russiske Jernbaner, 
og dernæ st skyldes Nedgangen i den engelske Im port jo 
ogsaa, a t der næsten intet Smør er kom m et fra  Sverige, 
kun lidt fra  Holland og ogsaa forholdsvis kun lidt fra 
F rankrig . Der er jo ogsaa kom m en forholdsvis kun lidt 
Smør fra  de tre australske Kolonier, hvorim od New- 
Zealand har leveret om trent lige saa meget som Gennem* 
snittet af de foregaaende fire Aar.

In teressant er det at se, hvor forholdsvis store Ma>ng- 
der, der er kom ne fra  Argentina, Forenede Stater og Ka- 
nada. Smørm angelen og de høje P riser i England har her 
foranlediget den usædvanlig store Tilførsel.

F o r D anm arks Vedkomm ende angiver den engelske 
Statistik, at det m indre Kvantum  i 1916 er betalt med 
en lidt større Sum end det større Kvantum  i 1915 
(10,378,076 Lst. i 1916 m od 10,221,398 Lst. i 1915).

Ogsaa O s t e p r o d u k t i o n e n  h ar i 1916 haft et 
m indst lige saa abnorm t Aar som i 1915. —  Først m aa 
det bem ærkes, at der søm om talt i Beretningen for 1915 
(se T. f. L. 1916 S. 135— 38) ved Justitsm inisteriets Be
kendtgørelse af 25. Aug. 1915 var truffen den Ordning, 
at E ksport af Ost var blevet forbudt; men al de ostepro- 
duoerende M ælkerier kunde faa D ispensation til at u d 
fore 25 pCt. af deres P roduktion, idet U d f ø r s e l e n  
s k e r  i m ø d F o r  e v i s n i  n g o g A f 1 e v e r i n g f o t  
h v e r S e n d i n g a f  e t  a f  K o n t o r e t I' o r M e j e- 
r i s t n  t i s t i k  (Vindegade 72, Odense) u d f æ r  d i g e t 
U d f o r  s e 1 s b e v i s, d e r v i l  k u n n e b e n y t t e s  
t i l  U il f ø r s e 1 a f d e t p a a I v d e n d e K v a n t u m
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0  s t, u ;t 11 s i' t p a a li v i l  k e t M æ 1 k o r i li e r i
L a ii (I o t il e n n e O s 1 e r p r o <1 n c e r e t.

Denne Ordning af 25. Aug. ændredes ved .Justits- 
m inisteriets Bekendtgørelse af 5. Novlir. 1915 derhen: 

a t d e r  f r  e ni t i d i g k u  n ni a a li d f  « r e s  1 5  
j) (i t. a f  d e n s a m l e d e  P r o d l i  k I i o n,

a 1 U d f ø r s e l  k u n m a a f i n d e  S t e d a f O s t  
in e d  e t  S ø  d m æ 1 k s i n d li o l d  a f  ni i n d s t  2 0  
]i C t., s v a r e n d e  t i l  2 3  p O t. F  e d t s t o f a f O s t  e- 
s t o f f et ,  o g

a t  U d f ø r s e l e n  k u  n ni a a s k e g e n n e m d e 
a f L a n d b r u g s m  i n i s t e r i e t d e r t i l  g o d -
k e n d t e E k s p o r t ø r e r  p a a d e f o r  U d f o r s  e-
1 e n s æ r l i g  f o r  e s k r e v n e  V i l  k a a r, s a a 1 e d e s 
a t II j e m ni e f o r  b r u g e t s  T a r  v b e li ø r i g  i a g t- 
t a g e s.

Bekendtgørelsen traad te  straks i Kraft, og Udførsel 
af m ager Ost blev saaledes forbudt, hvorved m an m ente 
at sikre H jem m em arkedet den billigste Ost, og tillige 
m ente m an at forhindre, a t den daarlige, m agre Ost ved
blivende skulde m isrekom m andere den danske O stepro
duktion paa det udenlandske M arked.

Om end den ved disse to Bekendtgørelser tru fne O rd
ning i Hovedsagen viste sig form aalstjenlig, h a r der dog 
i Aarets Løb været afholdt flere Møder for at drøfte for
skellige, foreslaaede Æ ndringer; m en der er hidtil dog 
kun  sket én Forandring, idet Justitsm inisteriet 8. N o v b r. 
1 9  1 6  bekendtgjorde, a t Udførsel kun m aa linde Steel 
af Ost med et Sødmælksindliold, der som M i n i  m u m 
skal svare til 23 Vægtdele Fedt paa hver 100 Vægtdele 
Ostestof og 15 pCt. Fedt i Tørstoffet, og som M a k s i- 
m u ni 137 Vægtdele Fedt paa hver 100 Vægtdele Oste
stof og 50 pCt. Feilt i Tørstoffet.

Ved Dansk M ejeristforenings Delegeretmøde i S lut
ningen af O ktober meddelte Form anden, at Kontoret i 
O dense paa den T id stod i R apport til ea. 800 Mælke-
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rier*) og ca. 40 Ostehandlere, a t der før Krigen kun var 
ra . 000 M ælkener, der lavede Ost, sam t at P roduktionens 
Forøgelse skønnedes at andrage ialt ca. 50 pCt. i Sam 
menligning med, hvad den var før Krigen**). Og hertil 
kan jo ganske naturlig  bem ærkes, a t da E ksporten  i H en
hold til de nævnte Bekendtgørelser hele Aaret igennem  
kun kan have om fattet 15 pCt., m aa Forbruget af Ost 
her i Landet have været været meget større end n o r
mal!.

Ganske vist har Im porten været noget m indre i 1916 
end i 1915, uden at det endnu er oplyst, hvor lille den 
har været, m en der er dog blevet indført lidt Schweizer
ost og lidt Roquefortost sam t ogsaa lidt Goudaost. Og 
af særlig Interesse er det, a t Mangelen paa de indførte 
Ost h ar givet Lejlighed til fordelagtig Afsætning og og- 
saa nogen E ksport af forskellige Ostesorter, der i 1916, 
i M odsætning til tidligere, er blevet lavet i forholdsvis 
stor Mængde her i Landet. —- Dette gælder ikke alene 
Schweizerost, Gouda- og E dam ost og Mvseost, men og
saa Roquefortost, Cam em bertost og en blod fransk Ost, 
Gervaisost, der som frisk Ostem asse er blevet eksporteret, 
pakket i T ræ tønder, om trent som Smør i Dritler. Og en
delig kan det nævnes, at der paa flere store Osterier, imod 
Sa'dvane, ved O pvarm ning af Vallen og Syretilsætning 
er blevet frem stillet »V a 1 1 e o s t« (Albumin), der er b le
vet solgt til » O s t e f a b r i k a n t e r « ,  som antagelig 
deraf h a r frem stillet Appetitost og f. Eks. g r ø n  A l p e -

*) 1 Jy llan d  415, paa Fyn 116, paa S jæ lland 161, L o lland-F al- 
s le r  45, Moen 7 og B ornholm  6.

**) I Det s ta tis tisk e  D ep artem en ts » M e j e r i b r u g e t  i D a n 
m a r k  i 1914> angives, a t L andets sam lede P ro d u k tio n  saavel i 1905 
som i 1914 aarlig  va r lid t over ¡10 Miil. Pd. — En Forøgelse af c. 
50 pCt. vil a ltsaa  sige. a t P ro d u k tio n en  i 1916 antages a t have væ ret 
c. 45 Miil. Pd. — Indførselen  angives for A aret 1915 a t have væ re t 
780 000 Pd., og da Indførselen  s ik k e rt h a r  væ re t en d n u  m in d re  i 
1916 end i 1915, h a r den a ltsaa, sæ rlig i 1916, kun væ ret lille  i 
Sam m enligning m ed den in d en lan d sk e  P ro d u k tio n , an tagelig  endog 
m in d re  end 1 pCt.
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o s t ,  der jo nu ogsaa i nogle Aar har været lavet her i 
Landet.

Alle Sorter Ost og alle Kvaliteter er bievne betalte 
m ed hidtil ukendt høje P riser; men af Butikkernes De
tailp riser skal m an dog være forsigtig med at drage S lut
ninger om, hvilke P riser P roducenterne h a r faaet. Al 
Slags Paalæg og særlig alle Varer i Daaser har været i 
meget høj Pris, og under disse Forhold  er Ost blevet 
efterspurgt til højere og højere Priser; m en selve denne 
Prisstigning h a r dernæst foranlediget, at m ange H us
m odre h a r m aattet tage til T akke m ed en ringere Vare 
end sædvanlig, og Resultatet er blevet, a t de forholdsvis 
tarveligste Sorter H usholdningsost er stegne, m aaske ikke 
flest Øre pr. Pd., saa dog flest P rocent i Forhold  til den 
tidligere alm indelige Pris.

De stigende P riser paa al Slags Ost foranledigede jo 
ganske naturlig, a t m an paa m ange M æ lkener søgte at 
forøge Osteproduktionen, men her m ødte m an de fleste 
Steder den Vanskelighed, at M ælkeproducenterne, snavel 
A ndelshavere som M ælkeleverandører, ikke vilde give Af
kald paa at faa Mælken hjem  i sædvanlig Mængde, idet 
de høje Foderstofpriser og det store Kalvetillæg gjorde 
det fordelagtigt a t opfodre al den Skum m etm ælk, der 
kunde faas til den sædvanlige, lave P ris af ¡5 eller 4 Øre 
pr. Kande. —  Hvor m an vilde have m ere Mælk at lave 
Ost af, m aatte derfor Prisen paa Skum m etm ælk forhøjes, 
sam tidig med, at Fedtet i den Sødmadk, der benyttedes 
til Ostning, selvfølgelig m aatte vurderes i Forhold til den 
stigende Sm ørpris. Og som et V idnesbyrd i saa H en
seende kan det nævnes, at der i M arts 1916 paa nogle 
M ælkerier af Ostem ejerister forgæves blev budt 10 Øre 
pr. Kande Skum m etm ælk. Der blev forlangt og efter F o r
lydende ogsaa betalt indtil 12 Øre pr. Kande Skum m et
m ælk og Vallen tilbage til 1 Øre pr. Kande.

M æ 1 k e h a n d l e r n e  i B y e r n  e, der som om talt 
i forrige Beretning allerede i 1915 havde haft store Van-
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skeligheder at kæm pe med, m aatte se disse Vanskelig
heder tiltage i 1910. —  Mælkens stigende Værdi, som 
ovenfor om talt, for P roduktionen af Sm ør og Ost, og dens 
Uundværlighed ved K alveopdrætningen foranledigede n a
turligvis, at M ælkeproducenterne stadig forlangte m ere 
og m ere for Mælken. Følgelig m aatte P riserne i Byerne 
a tter og atter forhøjes. —  1 K øbenhavn steg P riserne 
Gang efter Gang. Hen paa E fteraaret m aatte der en Tid 
betales 14 Øre for en Liter Centrifugemælk (paa F laske), 
og Prisen paa alm . Sødmælk steg til 30 Øre pr. 1. Øg 
denne Vanskelighed forøgedes ved, a t Prisstigningen ikke 
bragte F orbruget ned; thi de høje P riser paa alle andre 
Fødevarer foranledigede ganske naturlig, særlig i H us
holdninger m ed m ange Børn, snarere et forøget F orbrug  
af Mælk, saaledes at M ælkehandlerne kom  i den dobbelte 
Vanskelighed i k k e  a t  k u n n e  t i l l  f r e d s s t i l l e  
K u n d e r n e  h v e r k e n  m e d  M æ l k e p r i s  e l l e r  
M æ 1 k e m æ n g d e .

Ved tiere Møder førtes der Forhandlinger mellem 
B epræ sentanter for de interesserede P arte r om, hvorledes 
>.' M æ 1 k e n ø d e n  i K ø b e  n h a v n « kunde afhjælpes, 
og nævnes kan det, at paa et Møde 29. Septbr. af R epræ 
sentan ter for de sjællandske, lolland-falsterske og b o rn 
holm ske M ælkerier drøftede m an, hvorledes M ælkenerne 
ude paa Landet kunde supplere de københavnske Mælke- 
liers Mælkemængde, og der vedtoges en Resolution, hvori 
udtaltes, at m an ansaa sig m oralsk forpligtet til, saalænge 
M ælkenøden er til Stede, a t arbejde for at skaffe det m ang
lende Kvantum  Mælk frem, saa Byens Befolkning faar 
sin tilstrækkelige Forsyning, idet m an forudsatte, at Kø
benhavns Kom m une nedsatte et Udvalg til a t staa som 
adm inistrerende Mellemled mellem Leverandører og F o r
brugere.

Derefter blev der i O ktober truffet den Ordning, at 
Landboerne leverer S u p p l e r i n g s  m æ 1 k til Hoved
staden for 5 Øre pr. L iter Skum m etm ælk og 13 Øre pr. 
L iter Sødmælk med et Tillæg af */„ Øre pr. L iter for hver
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Øre, Sm ørprisen noteres over 1 Kr. Taljet ved, at Mælken 
skal leveres til denne Pris, fordeles paa alle M ælkerier 
Landet over, og Ordningen skal ogsaa gælde andre Byer 
i Landet, hvor M ælkemangel indtræder*). —  Det nedsatte 
M æ l k e - U d v a l g  konstituerede sig med Gaardejer 
Porse som Form and, G aardejer Huns Jensen som Næst
form and sam t K ontorchef Kyed  som Sekretær. Det nød
vendige Kontor blev oprettet Vesterbrogade 57 under Le
delse af forhenvæ rende M ælkeriejer Carl Therkildsen  og 
som Tilsynsførende med K ontoret valgtes Hans Jensen, 
Vemmelev, og Anders Andersen, Langeskov.

P risen paa Skum m etm ælk er derefter i København 
sat til 12 Øre pr. L iter (i F laske), m edens Prisen paa 
Sødmælk jo stiger og falder m ed Sm ørprisen og hidtil 
har været 30 eller 31 Øre pr. Liter.

Endelig m aa det noteres, at i Novbr. 1916 overtog 
D e t  d a n s k e M æ l k e k  o m p a g n i K ø b e n li a v n s 
M æ l k e f o r s y n  i n g, der blev stiftet 1878, og som hele 
Tiden h ar været ledet af Grosserer G. Busck  m ed det Maal 
for Øje at skaffe Forbrugerne den bedst m ulige Mælk. 
E fter at de to hver for sig betydelige F orre tn inger er 
bievne slaaede sam m en, er det blevet m uligt at samle 
Detailhandelen i M ælkeforsyningen og Engroshandelen i 
M ælkekom pagniet.

Som allerede nævnt i Indledningsordene til denne 
Aarsoversigt, h a r det i 1916 været endnu vanskeligere end 
i 1915 at holde M ælkeriet forsynet med m ange » N ø d 
v e n d i g h e d s a r t i k l e r « .  —  I de foran om talte Regn
skaber er der næ vnt Eksem pler paa, a t Udgiften til Kul. 
Olie, Pergam ent m. m. er steget indtil det firdobbelte. 
Nogle V arer h a r endog tit T ider ikke været at faa. Saa-

*) Ind til i Febr. 1917 h a r  det kun v iere t K øbenhavn og A arhus, 
d e r h a r  m anglet Mælk, og til D æ kning af T abet ved Levering a f 
Mælk til de næ vnte  P riser, de r forventes i e t Aar a t k u n n e  blive 
3—400 000 Kl'., e r  d e r indført en Afgift saavel paa Ost som paa Mælk 
og Fløde, d e r eksporteres.
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ledes blev der for Soda betalt indtil 30 Øre pr. kg, og i 
nogle Uger m aatte m an nøjes med »li v a d m a n li a v d e«. 
Dette foranledigede, at jeg i »Mælkeritidende« gjorde op
m æ rksom  paa, at hvor m an fyrer med Træ, kan man 
ved Udludning af Træ asken i et simpelt Sandfilter*) skaffe 
sig en k lar Potaskelud, der kan erstatte Sodaen. — De 
uregelmæssige P riser foranledigede, at der i F o raaret (15. 
Maj 1916) blev fastsat en M aksim alpris paa Soda af 20 
Øre pr. kg, der senere blev æ ndret til 18 Øre pr. kg —  en 
Pris, der jo dog er meget bøj i Sam m enligning med den 
før Krigen alm indelige Detailpris 6 Øre pr. kg.

Værst vil det jo være, om Kultilførslen standses; thi 
om end m an paa m ange M ælkerier vil kunne hjælpe sig 
m ed Træ eller Torv, og i P lantagerne er det jo endog et 
Gode nu at kunne faa hugget igennem, vil det paa en stor 
Del M adkerier blive yderst vanskeligt, om ikke belt um u
ligt at faa nok af disse hjem lige Sorter Brændsel. — Som 
ganske naturlig t foranledigede de høje Kulpriser, at In 
teressen for R egenerativapparater er bleven betydelig fo r
øget. I m ange Tilfælde vil der uden Tvivl kunne opnaas 
en ret anselig Brændselsbesparelse.

Som en meget beklagelig Følge af D vrtiden viste det 
sig allerede i 1915 og endnu m ere i 1916, at det for en stor 
Del af M ælkeribestyrerne blev vanskeligt eller um uligt at 
fortsæ tte under de hidtilvæ rende Lønforhold. —  De kan 
ikke, som Forudsæ tningen er, overkom m e at koste F o l
kene, og dertil kom m er, a t der blandt U nderm ejeristerne 
er rejst Krav ikke alene om højere Pengeløn, men ogsaa 
om at faa Pengelønnen udbetalt direkte af M ælkeriets 
Kasse og om at kom m e bort fra det nuværende Kost- og 
Logissystem, idet de fordrer at blive stillede saaledes. at 
de kan gifte sig og sætte Bo, hvor de vil.

For at faa bødet paa den øjeblikkelige Vanskelighed 
rettede »Dansk M ejeristforening 2. Juni 1916 følgende

*) F. EUs. in d re tte t i en gam m el O lietønde, se MeelUeritidende 
1916, S. 301, 430 og 605.
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Skrivelse til »De danske M ejeriforeningers Fællesorgani
sation« :

Dansk M ejeristforenings H ovedbestyrelse havde haabet, a t K ri
gen sku lde have faaet Ende, uden a t M ejeribestyrerne va r bleven 
n ø d t til a t henvende sig til M ejerierne med A nm odning om et D yr
tidstillæ g. Men som  Forholdene h a r  udv ik le t sig, m ed stæ rk  Stig
ning af alle L ivsfornødenheder, m ed Forhøjelse af Lønnen til M ed
hjæ lpere, og m ed den B estem m else, som e r taget for a t bevare en 
god øg ve luddannet M edhjæ lp: a t h vert Mejeri med 2 Mili. kg Mælk 
og derover skal holde m indst én fu ld t u d d an n e t M ejerist.

saa ser vi os nu nødsaget til a t anm ode Fæ llesorganisationen 
øm  dens B istand til a t form aa M ejerierne til hver isæ r at yde deres 
M ejeribestyrer e t Tillæg til Lønnen.

Selv om M ælkem ængden m uligvis vil blive noget m indre , saa 
kan M ejeribestyrerne ikke in d sk ræ n k e  T allet paa M edhjæ lpere, og 
skal et T illæg derfor nu  faa en virkelig  Værdi for M ejeribestyrerne, 
da m aa U dgangspunktet blive den i 1914 forud for Krigen opnaaede 
Lou efter L ønskalaen.

H ovedbestyrelsen h a r  tæ n k t sig, a t T illæ get passende k unde  
sæ ttes til lo  pCt. af den næ vnte  i 1914 m odtagne Løn, idet M ejeri
b e sty rern e  derved vil k u n n e  opnaa D æ kning a f  de forøgede U dgifter 
til Lønning af M edhjælp og til Kostholdet.

Vi h envender os tillid sfu ld t til B estyrelsen for »De d a n s k e  
M e j e r i f o r e n i n g e r s  F æ l l e s o r g a n i s a t i o n « ,  idet den s ik k e rt t i l 
fa lde  indser B etim eligheden a f  d enne  vor Henvendelse, og vi b ed er 
om , a t Sagen m aa blive taget op til D røftelse og videre U dførelse 
ved først givne Lejlighed.

Omend denne Henvendelse blev m odtaget med Vel
vilje, og det deri ret beskedne Ønske vel nok de fleste Ste
der er blevet opfyldt, er Sagen jo dog derved ingenlunde 
b rag t til en tilfredsstillende Afslutning, idet Dyrtiden sta 
d ig  er bleven m ere trykkende, og Underm ejeristernes Krav 
om at faa Lønnen udbetalt direkte af M ælkeriets Kasse 
og ¡it faa Kost- og Logissystemet ophævet m aa søges ord
net paa en for saa vel Bestyrerne som A ndelshaverne be
tryggende Maade. — Fællesorganisationen og Dansk Meje
ristforening h a r nu nedsat et Udvalg med den Opgave at 
bringe hele Lønspørgsm aalet ind i en bedre Ordning.

P aa M ælkeriskolerne h a r Arbejdet gaaet sin rolige 
Gang. D er blev afholdt Eksam en og paahegyndt nye Kur-
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stis (il sædvanlig Tid. —  Til Brug ved Undervisningen er 
der i Aarets Løb udkom m en nye Udgaver af de paa Sko
lerne benyttede Lærebøger i M ælkeribakteriologi og Mæl
keri kere.

Til Slutning skal der endnu m indes om, at b land t de 
i Aarets Lob afdøde Mænd, hvis Arbejde gennem m ange 
Aar h a r haft særlig Betydning for det danske M ælkeri- 
brug, m aa her nævnes Overassistent Lunde, der døde 30. 
Jan u a r, F ab rik an t Hans Toede, som døde 21. M arts, og 
E tatsraad  Clir. Hansen, som døde 20. Juni. —  Førstnæ vn
tes og sidstnævntes Nekrologer h a r allerede været optaget 
i »T. f. L .c, henholdsvis S. 160 og S. 395.

F ab rik an t Toede blev kun 58 Aar gammel. E fter i 
nogle Aar at have været Apoteker i Ørsted i Jy lland  stif
tede han 1888 F irm aet lilauenfeldt & Toede. —  Kom pag
nonen, Uand. pharm . Blauenjeldt, døde ved et U lykkestil
fælde allerede 5. Maj 1912, og ogsaa F ab rik an t Tvede 
døde ret pludseligt, efter kun faa Tim ers Sygdom, af en 
Hjærtelidelse. H an var ikke alene en dygtig og anset M and 
indenfor det danske M ælkeribrug, han  var tillige en velset 
og afholdt Mand, hvor han færdedes. Mange af M ælkeri- 
brugets M and beklagede, al hans Begravelse her i Køben
havn foregik 26. M arts, inden det endnu var bekendt ude 
paa Landet, a t han  var dod. —  Æ re være hans Minde.



Det kgl. danske Landhusholdningsselskabs 
Generalforsamling

den 12. December 1916.
(S lu tte t fra  S ide 88).

F o r s l a g  f r a  P r o f e s s o r  G o 1 d s c h in i d t 
o m  O p r e t t e l s e n  a f  e t  B u r e a n f o r 

F o (1 r i n g s s p ø r g s m a a 1.
Kammerherre B e t h :  Jeg vil gerne i al Korthed sige litit 

om dette Forslag lier, som Professoren har forelagt for Præ
sidiet, og som har været behandlet i Bestyrelsesmødet. Del 
ligger jo ganske nær under alle Forhold at være nøje op
mærksom paa, hvorledes vore Kreaturer fodres, fremfor all. 
hvilke Foderstoffer de faar, hvad enten de er hjemmeavlede, 
hører fil det saakaldte Grovfoder, eller de er indkøble for dyre 
Penge. I dette Øjeblik er Texaskager jo oppe i en Pris af 
33 ;i 34 Kr. pr. 100 kg. saa det er mange Penge, det drejer" 
sig om. D’Hrr. véd, al man ofte kan træffe Folk. som siger: 
Gud véd, om det kan betale sig at holde Kvæg? Saadanne 
Folk har man kunnet træffe, allerede for Krigens Pres kom  
over os, og man kan trælle dem den Dag i Dag. naar Fodrin
gen ikke er fornuftig; mange er allerede gaaet over til kva-g- 
løst Landbrug; men det skal jeg ikke her komme ind paa. 
Under alle Forhold har det imidlertid den storste Betydning, 
at man med stor Opmærksomhed følger de Prøver med Fod
ringer, der stadig anslilles for at afgøre, om Omkostningerne 
derved svarer til de Indtægter, vi faar gennem Mejerierne. De 
samlede Omkoslninger er saa store, at det er overordentlig 
vigtigt, at faa dette Spørgsmaal undersøgt. Det er nu 6— 7 Aar 
siden, Prof. Goldschmidt begyndte sit Arbejde i den Retning, 
idet man siden den Tid har kunnet henvende sig til Professoren 
og meddele ham: Saadan og saadan mener jeg. at Fodringen 
maa være heldigst i min Bedrift: men hvad mener De?

Men det, hvorved Professoren er blevet mest bekendt —
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NB. paa d e t t e  Omraade —  er ved Tilsynet med Foderblan
dinger. Det er jo en gammel Regel, at for at gøre Foder
blandingerne endnu mere velsmagende og bedre fordøjelige, 
skal man helst sammensætte Kraftfoderet af forskellige Ingre
dienser, sammenblandede i passende Forhold, hvorved der 
selvfølgelig ogsaa maa tages Hensyn til Indkøbsprisen af de 
forskellige Stoller, der blandes. Det ligger nær, at et løst 
Skøn over saadanne Forhold kunde have godt af at blive 
underbygget ved nøjagtige Undersøgelser. Man har ivret mod 
saadanne Foderblandinger og sagt, at de Blandinger kan vi 
selv foretage hjemme. Ja, det kan vi ganske vist udmærket 
godt; men det kan gøres mere akkurat, naar det sker paa 
Maskine; og de smaa Forbrugere, som ikke har Anvendelse 
for ret mange Pund, har vanskeligere ved at skalle sig de 
rette Blandinger end de større Forbrugere. Skal man købe 
faa Pund af hver Slags, bliver det bekosteligere, end naar man 
køber en færdig Foderblanding. Del er ofte sagt, og med 
Rette, at saadanne Blandinger kunde medføre mislig Om
gang med Stofferne, saa man blev narret og kom til at købe 
for dyrt. Men kemiske Analyser kan ogsaa anvendes dér, og 
Blandingerne sælges jo i Reglen saaledes, at det opgives, af 
hvilke Sloffer og i hvilket Forhold, de er sammensatte. At 
Spørgsmaalet er vigtigt, vil alle indrømme, og al man kunde 
trænge til nogen Vejledning her. navnlig i de Tider, vi nu har, 
er givet.

Professoren er saa kommet med el Forslag, der jo ser 
noget stort ud. og jeg tror ogsaa, meget kunde tale for, at 
man begyndte i det mindre og saa, om del efterhaanden visle 
sig i Stand til at vokse sig stort. Bureauets Formaal skulde 
være at give landøkonomisk Vejledning og Oplysning, og til
lige skulde det være et kontrollerende Bureau. Oplysningen 
og Vejledningen skulde dels være af direkte Natur og dels 
indirekte; den skulde dels ydes til Landmænd og dels til Fo
derstoffabrikkerne og til de Handlende; paa alle Omraader 
skulde Bureauet være parat til at give Oplysninger. Det 
skulde tillige foretage praktiske Fodringsforsøg, som der jo 
allerede nu anstilles adskillige af. og som skulde sadtes i Sy
stem, for at man paa et tidligt Tidspunkt kunde konstatere 
Nytten ved Anvendelsen af de forskellige Foderstoffer, som  
i den nyere Tid kommer frem. Jeg skal nævne el Eksempel, 
som Statskonsulent M ø r k e b e r g  har gjort opmærksom paa. De 
vil alle erindre den Storm, der rejstes mod et saadant nyt 
Foderstof, en Art Ærter, de saakaldte mutter-peas, som af
stedkom betydelig Skade adskillige Steder. Del vilde aabenbart

T id ssk rif t  f. L an d o k o n o m i. 1917. 10
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have været nyttigt, om de var blevet grundigt undersøgt, inden 
de blev udbredt saa meget, som de blev. Ved Siden af saadan 
Vejledning skulde Bureauet som sagt have Kontrol med Foder
si ofl'abrikkerne, eventuelt med Foderstofforhandlerne, der 
mange Gange selv vilde ønske et saadant Tilsyn for at blive 
mere ansete som Leverandører. Del er et Spørgsmaal, om en 
saadan Kontrol med Foderblandinger skulde blive obligatorisk; 
det kunde jo kun gennemføres ved en offentlig Myndighed, 
og noget saadant vilde næppe være nødvendigt. Fabrikkerne 
vilde nok frivillig underkaste sig den Undersøgelse, da de saa- 
ldes kunde vinde mere Tillid hos Landmændene. Bureauet 
skulde være under sagkyndig Ledelse, og der skulde dertil 
være knyttet underordnede Kontorer og et Laboratorium og 
alt, hvad dertil hører. Det vilde ikke være nogen ubetydelig 
Sum, som Etableringen vilde koste.

Dette hele Spørgsmaal bar vi anset for at være af den 
Natur, at det var rigtigt at forelægge det paa et af de saa- 
kaldte tvangfri Møder. Det er blot det, vi gerne vilde med
dele Generalforsamlingen, al vi for Øjeblikket befinder os 
paa dette Stadium ved denne Sags Behandling. Uden at tage 
Parti hverken for eller imod Sagen, vil Landhusholdnings
selskabet forelægge Sagen ganske objektivt. At den i og for 
sig kan blive gavnlig, er vel hævet over enhver Tvivl: men 
det kan være el Spørgsmaal, paa hvilken Maade og i hvilket 
Omfang den skulde udføres, og del er som sagt dette, vi vil 
sadle under Behandling paa et af de tvangfri Møder.

Fhv. Forstander, Gaardejer S ø n d e r g a a r d :  Jeg er ganske 
enig med den ærede Præsident i disse Betragtninger over 
Fodringens store Betydning og Indflydelse paa Landbruget: 
og vi kan ogsaa let blive enige om. at vort Husdyrbrug i sin 
Helhed er blevet sat noget i Skygge overfor den, jeg havde 
nær sagt, voldsomme Virksomhed, som Planteavlsmændene 
udfolder. Og det, der egentlig tiltrænges, var vel. om vi Hus- 
d.yrmænd kunde samle os noget niere, blive lidt mere enige, 
end vi altid har været, for at faa noget mere udført. Naar vi 
nu ser el Forslag som det, der staar paa Dagsordenen i Aften, 
om Oprettelsen af et Bureau for Fodringsspørgsmaal, kunde 
det vel ogsaa være godt. Men da jeg hørte den ærede Præ
sident, Kammerherre B e c h ,  motivere det. blev jeg unægtelig 
betænkelig. Jeg skal ikke gaa i Detailler: der vil jo efter 
den ærede Præsidents Udtalelser blive Anledning dertil senere. 
Men for blot at blive ved det, der er nævnt, vil dertil jo 
kra'ves store Summer. Jeg kan altsaa ta-nke mig, at der 
skal anmodes om Statstilskud dertil. Del blev nævnt af Præ-



.sidenlen, at der skulde knyttes Kontorer, Laboratorium o. s. v. 
lit et saadant Bureau. Naar vi nu véd, at vi har et dyrt, eller 
i alt Fald et stort Laboratorium med Kontor og med praktisk 
Forsøgsvirksomhed, saa bliver man unægtelig betænkelig ved 
Spørgsmaalet. Der skulde jo ogsaa foretages Fodringsforsøg 
ved del nye Bureau. Saa maa man spørge sig selv: Skal man 
da kasserer Forsøgslaboratoriet, som vi har? lir det ikke godt 
nok? Hele Apparatet staar der fuldt færdigt, og det har ar
bejdet i mange Aar; vi har hidtil Ialt om det alle Vegne, og 
det har vundet Øre udenfor Landet ogsaa. Selv om vi ikke 
hører saa meget til dem, der leder det —  de er beskedne 
og holder sig tilbage — , er det dog et Spørgsmaal, om det er 
berettiget, uden at der bliver forhandlet med Forsøgslabora
toriet, saadan at sige uden videre —  som det, efter hvad jeg  
skønner, bliver sagt •— , al der trænges til noget nyt: Det, vi 
har, er ikke godt nok. Det kan jo godt være: jeg paatager 
mig ikke nogen Forpligtelse til al forsvare Forsøgslaboratoriet. 
Men naar jeg ser, at Professor G o l d s c h m i d t  er Forslagsstil
leren, og selvfølgelig vil komme til at lede dette Bureau, bli
ver jeg meget mere betænkelig. Det vil sikkert være mange 
af D’Hrr. bekendt, at Prof. G o l d s c h m i d t  bar sluttet sin sidste 
Beretning om de smaa bitte Fodringsforsøg, han har udført, 
med den Bemærkning, at Forsøgslaboratoriets Erstatningstal 
ikke er tilforladelige —  saadan noget omtrent har han skre
vet —  jeg har været hjemme fra de 3— 4 sidste Uger. og jeg 
har ikke forberedt mig paa at kunne sige ordret, hvad der 
staar. Naar man har set en saadan Dom af den højtærede 
Professor, spørger man uvilkaarlig sig selv: Hvad er det da. 
Professoren vil sætte i Stedet? Del er akkurat det samme: 
Erstatningstal! Og disse Erstatningstal er fremkomne paa en 
meget enkelt og paa en meget lokal Maade, altsaa paa et 
enkelt Sted, medens Forsøgslaboratoriet har foretaget mange 
Forsøg mange Steder, for at eventuelle Fejl ikke skulde 
komme til at influere paa Besultatet. Og selv om vi nu ser 
bort fra delte —  lad os bare antage, at Professorens Forsøg 
er godt udførte — . jeg vil dog ikke sige. at man just faar 
stor Tillid dertil ved at læse derom — . saa vil jeg dog i hvert 
,Fald sige. at een Ting er givet: Man kan nu en Gang ikke 
lægge nogen ny Næringsværdi ind i et Foder ved at blande det.

Jeg indrømmer, at ad fysiologisk Vej kan man gøre en 
Del ved at blande Foderet. Som Kammerherre B e c h  sagde, 
vil Sammensætningen altid komme til at spille en Rolle. Men 
vi maa ogsaa huske paa, at det, der her sigtes til, er. i hvert 
Fald saavidt jeg har forstaaet. Drøvtyggere, altsaa ikke Svi-
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net. Og vi Landmænd forstaar jo da, at Blanding at Foderet, 
før det optages af Dyrene, spiller ikke nær den Rolle for 
Drøvtyggerne som for enkeltmavede Dyr, da det blandes til- 
strækkeligt i Drøvtyggermaverne. Jeg kan ikke tilbageholde 
den Bemærkning, al den ærede Præsident er lidt for meget 
forelsket i disse Foderblandinger, efter min Mening da; jeg 
tror, del vilde være heldigt, om vi kunde komme til en bedre 
Forstaaelse af dette Forhold, idet jeg mener, at Landmændene 
i  Virkeligheden bedre selv kan foretage disse Blandinger. 
Særlig naar Talen er om det, lier sigtes til, de Coldingske 
Foderblandinger, mener jeg, at de netop har forværret Land
brugets Økonomi i saa høj Grad, at Landliusholdningsselska- 
bet ikke skulde sætte Godkendelsens Stempel derpaa. Jeg er 
af den Formening —  det vil jeg ikke lægge Skjul paa —  at 
Professor G o l d s c h m i d t s  Arbejde med Kontrol af Foderblan
dinger er af saa tvivlsom Art, at jeg nødig vilde være med til, 
at vi skulde anbefale del. Den ærede Kammerherre bar jo 
ogsaa i Aften sagt, at der ikke er taget noget endeligt Stand
punkt til Sagen; og jeg vilde meget stærkt fraraade, at det 
ærede Landhusholdningsselskab paa en Maade ophøjede Pro
fessor G o l d s c h m i d t s  Bureau. Lad Professor G o l d s c l u n i d t  virke 
og se, om han kan vinde Popularitet og stor Anerkendelse 
mellem os Gaardmænd, og vi skal yde Professoren saadan 
Anerkendelse, hvis vi føler os opfordrede dertil; men hidtil 
i alt Fald har det- skortet os paa indre Kraft til at give det 
Indtryk. Hvad angaar dette at komme ind paa en Kontrol 
med Foderslofhandlerne —  den ærede Præsident nævnede 
netop dette, at vi skulde have en Kontrol med Foderblan
dingerne og endelig ogsaa med Foderstofhandlerne — , var det 
jo i og for sig en god Tanke at komme ind paa; men den lader 
sig vist vanskeligt gennemføre. En Ting synes jeg alligevel, 
at den ærede Præsident satte lidt til Side, nemlig dette, at 
vi i Virkeligheden er i Besiddelse af Redskabet til at tage den 
Opgave op, idet vi har Loven af 1898, tror jeg det er, om  
Handel med Gødnings- og Foderstoffer. Derved er vi jo i Vir
keligheden sikrede, idet alle vore store Firmaer er gaaet over 
til at garantere i Henhold til denne Lov, saa vi i Virkelig
heden har reel Handel paa det Omraade. Jeg maa med Be
klagelse sige -— jeg haaber ikke derved at efterlade noget 
ubehageligt Indtryk hos Professor G o l d s c l u n i d t  —  at del, der 
har givet Anledning til Forstyrrelse og Mistillid i Foderslot- 
handelen i de senere Aar, er faktisk de Foderblandinger, som  
først er fremkommet under det C o l d i n g s k e  Navn. Man har 
paa Sjælland udtaget Prøver af disse Blandinger, der har
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været af et saadant Indhold, at det burde have været straf
bart. At Landhusholdningsselskabet lader sit Navn benytte til 
at sætte et Autoritetsstempel paa et enkelt Firmas Blandin
ger, vil altid være uheldigt, baade for Handelen og for Øko
nomien. Jeg vil ogsaa gerne sige til den højtærede Præsi
dent. at naar vi undersoger disse Foderblandinger, viser det 
sig —- og del er ogsaa indrømmet af Firmaet — , al de er 
bestemte ved Konjunkturerne. Jeg har det skriftligt, men jeg 
har det desværre ikke med i Aften, fordi jeg ikke har været 
hjemme i de sidste 3— 4 Uger; jeg kan imidlertid skaffe det. 
Firmaet har selv maattet indrømme, at Blandingerne er be
stemte ved Konjunkturerne og ikke ved den højtærede Pro
fessor G o l d s c l i m i d t s  store Dygtighed til at vide, hvad der 
baader en Ko bedst for at give os meget Mælk. Og under
soger vi, hvad disse Foderblandinger indeholder, viser det 
sig. at vi kommer under det, som de bedste af vore Kager 
virkelig indeholder. Vi konimer under det. Spørger man 
saa, om man da kan lægge noget ind i saadanne Blandinger, 
maa man svare: Nej, særlig ikke, naar det, som indrømmet af 
Firmaet, er Konjunkturerne paa Kagerne, der bestemmer 
Blandingsforholdet; thi saa er det ikke fysiologiske Forhold, 
der er det afgørende. Jeg maa allsaa stærkt fraraade, at man 
overhovedet indlader sig med den højtærede Professor an- 
gaaende det Spørgsmaal, og i hvert Fald maatte jeg maaske 
bede den højtærede Præsident om, at det bliver taget under 
nøje Overvejelse, om Forsøgslaboratoriet ikke er godt nok. 
Lad os i saa Fald endelig enten faa det sat til Side eller for
bedret. Det, der her foreligger i Aften, er del samme som  
at sige: Nu opretter vi en anden Institution, som skal arbejde 
i samme Retning, og saa maa vi kassere Forsøgslaboratoriet.

Jeg véd ikke, om jeg lige maa gøre opmærksom paa et 
andet Spørgsmaal, et Kagespørgsmaal, som staar i nøje For
bindelse med delte, og som jeg er kommet lil at tænke paa 
ved de høje Kagepriser, vi har nu. Jeg hørte fornylig af en 
Mand, der skulde vide Besked om de Ting, at de nu ude paa 
Sovakagefabrikken paa Islands Brygge er oppe paa en Pro
duktion af Soyakager og -skraa paa ca. 100.000 t om Aaret. 
Jeg horte det først i Aftes; jeg tog saa en Blyant og sagde 
lil mig selv: Hvad vil det nu sige? Disse Kager og Skraa 
noteres nu saaledes, at de holder Pris med Kager fra Amerika, 
som nu er blevet saa dyre, og hver Dag stiger i Pris, fordi 
Amerika kan diktere os Prisen; nu har Amerika forstaaet 
det: og Fragten er jo ogsaa dyr. Saa kom jeg til at tænke 
paa: Vi Landmænd har faaet en Maksimalpris paa vort Korn,
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fordi del er el Hjemmeprodukt. Men Soyaskraa og Soyakager 
er jo faktisk ogsaa et Hjemmeprodukt, idet del er Biproduk
ter, der fremkommer ved Fremstilling af Olier, som anven
des i Industrien. Og hvis vi nu siger, at Fabrikken lukrerer 
paa Amerikas Priser og paa den høje Fragt, ca. 10 Øre pr. kg, 
vilde det belyde, hvis det er rigtigt, at Produktionen er 
100,000 t om Aaret, al Østasiatisk Kompagni alene derved 
havde en Merindtægt af 10 Mili. Kr. Jeg tænkte da. om vi 
ikke skulde henvende os til Prisreguleringskommissionen med 
Anmodning om, at vi ogsaa fik Maksimalpris paa disse Ting. 
der jo ogsaa er Hjemmeprodukter. Det vilde kunne spille 
en stor Rolle.

Kammerherre B e d ) :  Del er jo en meget udforlig Besva
relse, der er kommet, og den er vel ogsaa gaaet en hel Del 
uden for det egentlige Spørgsmaal. Naar den ærede Taler 
siger, at jeg skulde være sa'rlig indtaget i Blandinger, vil jeg 
sige, at det har jeg lært af Teoretikerne. Jeg blander for 
Resten forholdsvis lidt selv. og jeg er ikke s æ r l i g  indtaget 
i Foderblandinger, men det staar i alle Lærebøger, at man 
skal blande liere Slags Kraflfoderstoffer sammen. Den ærede 
Taler sagde, at Blandingernes Sammensætning vilde rette sig 
efter Konjunkturerne. Ja, selvfølgelig! Man spiser ikke allid 
ens: man retter sin Spiseseddel baade efter, hvad der er 
bedst, og efter hvad man faar for Pengene. Del vilde være 
ganske mærkværdigt, om vi altid vilde give Dyrene det sam 
me, enten del var dyrt eller billigt. Der er ikke del mindste 
at indvende imod. at der tages Hensyn til Konjunkturerne. 
Den naturlige Opgave er, under de givne Forhold at skalfe 
det Kraftfoder, som yder den største Indta'gt i Forhold lil 
Udgiften; andet kan man ikke. Her er ikke Tale om noget 
teoretisk, fysiologisk Spørgsmaal eller om, hvad Dyrene har 
bedst af, men kun om. hvad de under de givne Forhold helst 
maa blive fodrede med.

Naar det blev sagt, al man vilde sætte Forsøgslabora
toriet til Side. tror jeg det ingenlunde. Forsøgslaboratoriet 
har ingensinde paa den Maade straks taget Del i Handel og 
Vandel, at det med forholdsvis kort Tids Varsel har kunnet 
skaffe sig Svar paa saadanne Spørgsmaal, og saadan hør det 
heller ikke va>re. Forsøgslaboratoriets hele Arbejde maa 
strække sig gennem længere Tid. maa kunne være, lad mig 
sige: mere eller mindre almengyldigt. Det er der her ikke Tale 
om. Her er Tale om gennem saa paalidelige Undersøgelser, 
som man kan anstille paa kort Tid, at skaffe Landmændene 
det bedst mulige brugelige Resultat. At indføre en Maksimal-
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pris her, vilde være overordentlig vanskeligt; men det ved
kommer i all Fald ikke dette Spørgsmaal. Jeg maa gentage, 
hvad jeg ogsaa før akcentuerede, al Landhusholdningsselska- 
het staar ganske objektivt og upartisk til den Sag. Naar den 
anede Taler antydede, at det havde været rigtigere ikke al 
indlade sig derpaa. vil jeg bestemt hævde, al det vilde ikke 
have været rigtigt. Naar der tilbydes en Hjælp til Landman
den. maa del være de landøkonomiske Organisationers For- 
maal at undersøge det, drøfte det, bringe det for det rette 
f o r u m  for al høre, om der er Stemning for al tage det op. 
Al afvise det paa Forhaand, vilde være absolut urigtigt.

Forstander T u x e n :  Jeg vil blot hæfte mig ved en Be
mærkning fra K ammerherre B e c h ,  det var dette, at naar del 
galdi om store, ejendommelige Spørgsmaal som dette, var 
det ikke Meningen, at det skulde drøftes i Detailler paa Gene
ralforsamlingen. men blot. at der skulde gives Meddelelse 
om. at noget saadant var kommet frem. og al det skulde brin
ges ind for del rette f o r u m .  Selve Sagen er saa stor og ejen
dommelig, at jeg ikke synes, den kan ligge for til egentlig 
Behandling her.

Professor G o l d s c h m i d t :  Jeg maa ærligt tilslaa, at jeg 
havde heller ikke ment, at dette Spørgsmaal, som jeg saa 
paa Dagsordenen, skulde under Behandling i Ordels egent
lige Forstand. Jeg f ø l t e  mig overbevist om, om jeg saa maa 
sige. at Præsidiet vilde meddele —  ganske kort —  hvad 
der var foregaaet paa dette Omraade; og det gjorde jo ogsaa 
den højtærede Præsident. Men jeg maa dog maaske have 
Lov til en lille supplerende Bemærkning, som jeg beder ikke 
maa blive misforstaaet, nemlig den, at naar der er fremkom
met Forslag fra mig om det Spørgsmaal, som her er formule
ret. er det fremkommet i Følge Anmodning fra det højtærede 
Selskab, som —  det maa jeg naturligvis gaa ud fra, det ind
rømmer jeg gerne —  har en Fornemmelse af. at det vilde være 
mig en Glæde muligvis at bidrage til noget, som jeg mente 
var godt. Dette er der ganske særlig Anledning til at gøre 
Hr. S ø n d e r g a a r d  opmærksom paa; ellers vilde jeg ikke have 
mevnt det. Naar lir. S ø n d e r g a a r d  beærede mig og det For
slag. som han ikke kender i Enkeltheder, med en saa ind- 
gaaende Kritik, skønt Hr. S ø n d e r g a a r d ,  efter hvad han selv 
sagde, ikke havde haft Lejlighed til al sietle sig nærmere ind 
i Sagen, kan jeg ikke sige andet, end at det glæder mig gan
ske overordentligt: det vidner om Interesse for Spørgsmaalet 
—  skønt jeg maaske kan have Lov til at tilføje, at hvis Hr. 
S ø n d e r g a a r d  har Ret i. at den højtærede Præsident er for-
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elsket i Foderblandinger, kan ingen beskylde Hr. S ø n d c r -  
g i n t r d  for det.

Jeg vil ærligt tilstaa, at jeg har ikke megen Lyst lil at 
gaa ind paa Enkeltheder af den —  skal vi kalde det Kritik, 
som lir. S ø n d e r g a a r d  mente det opportunt at rette imod —  
lad os ogsaa sige Foderblandingerne. Jeg har ikke megen 
Tilbøjelighed lil det. Jeg kunde imidlertid, hvad jeg havde 
mest Lyst til, benytte et eneste eller to af de Ord, som lir. 
S ø n d e r g a a r d  tillod sig at benytte om. hvad jeg skulde have 
skrevet. Han sagde, at jeg i min sidste Beretning om el af 
mine smaa hitte Forsøg —  jeg indrømmer, de er ikke store 
og har aldrig gjort Fordring paa at skulle kaldes saaledes —  
havde skrevet om Erslatningslallene, at de ikke var tilfor
ladelige. Det vilde interessere mig at vide Stedet, hvor det 
staar. Jeg har aldrig brugt de Ord om Erslatningslallene. 
Jeg skal sige, hvad jeg har sagt gentagne Gange, og hvad jeg 
ogsaa paa given Foranledning vil gentage: E r s t a t n i n g s 
t a l l e n e  e g n e r  s i g  i k k e  t i l  B r u g .  n n a r  m a n  v i l  
s a m m e n s æ 11 e r a t i o n e 11 e F o <1 e r b l a n d i n g e  r 
f o r  M a l k e k v æ g .  Det er min Overbevisning; den staar 
foreløbig last. Om jeg nogensinde kommer lil al forandre 
den, er en Sag for sig.

Men jeg kunde altsaa fristes lil. om hvad lir. S ø n d e r 
g a a r d  ved forskellige Lejligheder, ogsaa nu i Aften, har sagt, 
at benytte Ordene: »ikke tilforladeligt«. DTIrr. vil nu for
slaa min Mangel paa Lyst til overhovedet at indlade mig med 
lir . S ø n d e r g a a r d ,  naar jeg dels gør opmærksom paa. al lir. 
Søndergaard for Injurier mod mig er blevet idømt en ret 
khekkelig Bøde, og naar jeg dertil føjer den Oplysning, at 
lir . S ø n d e r g a a r d  —  det var i en Diskussion —  i et Gang paa 
Gang gentaget Angreb paa mig ikke generede sig for, af, 
hvad der var skrevet, at lage en Mellemsætning ud, saa der 
kom lil at slaa lige det modsatte af, hvad der skulde staa, 
og hvad der stod.

Det drejer sig imidlertid ikke saa meget for mig om  
Hr. S ø n d e r g a a r d ;  jeg mener, han giver sig selv et Skudsmaal, 
som jeg ikke behøver al slutte mig til eller trække mig til
bage fra. Jeg skal dog for Sagens Skyld, fordi Hr. S ø n d e r 
g a a r d  har givet sit Angreb, ogsaa her, et quasi-sagligt Præg, 
tillade mig et Par Bemærkninger om denne »saglige« Be
handling af Spørgsmaalet.

Hr. S ø n d e r g a a r d  sagde til al begynde med, at Blandingen 
af de forskellige Foderstoffer var ganske ligegyldig, naar det 
drejede sig om Drøvtyggere; Foderet skulde nok blive bian-
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del i Maverne. Naar lir . S o n d e r g a a r d  antageligt vil indrømme, 
al det er ganske praktisk at blande forskellige Oliekager 
sammen, dels fordi de smager forskelligt og dels i det hele 
e r forskellige, gad jeg vide, hvorledes Drøvtyggerne skulde 
blande i. Eks. Bonnildsfrøkager og Jordnødkager i lige Mæng
der. hvis man gav dem en Blanding af disse Kager, som bestod 
af '/3 af det ene og 2/3 af det andet, noget man godt kunde 
risikere, naar Blandingen ikke var grundig. Altsaa, naar man 
overhovedet erkender, at Blanding af forskellige FoderstofTer 
er heldig, saa vil det ogsaa for Drøvtyggernes Vedkommende 
være praktisk, at denne Blanding, inden man giver Dyrene 
den. er saa grundig, at praktisk set dét hele er ens.

Hr. S o n d e r g a a r d  sagde, at de C o l d i n g 'ske Blandinger 
havde fordyret Landbrugets Økonomi. Det forekommer mig, 
al lir. S o n d e r g a a r d  skylder Beviset derfor. Jeg er tværtimod 
af den Mening, at der er sparet meget, fordi de mange Steder 
har bidraget til en fornuftig Fodring. Og naar Hr. S ø n d e r -  
g a a r d  var saa elskværdig at sige, at mit Arbejde var af tvivl
som Art, skal jeg ikke nærmere komme ind derpaa. Han 
paaslod. at Kontrollen med Foderstofhandelen var vanskelig 
at gennemføre; men vi havde Loven af 26. Marts 1898, og 
den var tilstrækkelig. Nej, det er netop det, den ikke er. 
Del lader ikke til. at lir . S o n d e r g a a r d  har forstaaet, at netop 
en af (¡rundene til, at i sin Tid Grosserer C o l d i n g  begyndte 
med Foderblandingerne, var den, at han var paa det Bene 
med, al den Lov blev der ikke taget tilstrækkeligt Hensyn til 
i Praksis. Det burde der; og det er netop det, der er sket 
gennem Kontrolblandingerne. Dér bliver der taget Hensyn  
til den, i hvert Fald ved mange Lejligheder. En saadan Paa- 
stand som den, at det er givet, at disse Foderblandinger har 
bragt Mistillid i Befolkningen blandt Landbrugerne, den véd 
jeg virkelig ikke, hvad jeg skal sige til; jeg ønsker i hvert 
Fald ikke at gaa nærmere ind derpaa. Naar fremdeles —  det 
er kun ganske enkelte Ting. jeg tager frem —  Hr. S o n d e r 
g a a r d  siger, at der ved mit Arbejde er sket en Favorisering af 
el enkelt Firma, og at det er uheldigt, saa véd jeg heller ikke, 
hvorfra lir. S o n d e r g a a r d  har den Ting; thi det er ikke Til
laddet. Enten kender Hr. S o n d e r g a a r d  ikke de Ting, han 
taler om. eller ogsaa taler han mod bedre Vidende. Andet 
kan jeg ikke svare. Og naar Hr. S o n d e r g a a r d  siger —  hvad 
for Resten den hojlærede Præsident ogsaa var inde paa — , at 
Grosserer C o l d i n g  selv har indrømmet, at der ved Sammen
sætningen er taget Hensyn til Konjunkturerne, ja saa er det 
rigtigt; det er jo netop Grundlaget for det hele, som Præsi-
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denten forklarede. Og at det viser sig. al de bedste Kagers 
Indhold er bedre end visse Foderblandingers, det er saa na
turligt.

Jeg skal indskrænke mig til disse Bemærkninger. Jeg véd 
godt, al jeg har været skarp i mine Udtalelser. Men jeg har 
nu i hvert Fald i denne Sag gjort visse Erfaringer om Hr. 
S ø n i l e r y a a r d ,  som har bidraget til, at jeg ikke har generet 
mig for at tage Bladet fra Munden. Jeg maa maaske tilføje, 
at jeg ikke ønsker yderligere at diskutere Sagen med Hr. S ø n -  
i l e r y a a n l ,  hvis han ikke mere bestemt end hidtil holder sig 
til, hvad der er faktisk, og holder sig lidi borte fra, hvad han 
ikke kender til.

I ) e n  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Skønt den foreliggende Sag. som  
del blev sagl af Hr. Kammerherre B e c h ,  ikke skal afgøres 
her, har jeg, i Overensstemmelse med Kammerherren, ikke 
villet undlade at give Lejlighed til, at Sagen blev kort dis
kuteret her. Jeg beklager meget, al man er kommet saa langt 
ind paa Detailler, og endnu mere, at Diskussionen har faaet 
el saa personligt Præg, som skel er. Hvis nogen ønsker yder
ligere al udtale sig, maa jeg bede om, at man holder sig fra 
det personlige og falter sig kort.

Statskonsulent M ø r k e b e r g :  Jeg vil blot gerne tillade mig 
en kort Bemærkning; den skal hverken være for eller imod 
Foderblandingerne, men jeg vil fremhæve den Kendsgerning, 
al Foderblandingerne breder sig; Folk vil have dem. Og det 
er jo heller ikke saa unaturligt, at Sporgsmaalet om at kon
trollere disse Foderblandinger kommer frem; thi man kan 
blive slemt narret med, hvad der findes i saadanne Foderblan
dinger. Naar jeg rejser mig for at sige noget om den Sag, 
er det i Anledning af en af Hr. S ø n d c r g a a r d s  Bemærkninger, 
al Professor G o l d s c h m i d t s  Tilsyn var af tvivlsom Art. Jeg 
véd ikke. hvor Hr. S ø n d e r g a a r d  har haft Lejlighed til al ind
høste den Erfaring. Naar jeg har ment, al en Kontrol kunde 
gennemføres, og ogsaa har hall Lejlighed lil at anbefale, al 
der blev optagel Kontrol paa dette Omraade. er del netop^ 
fordi jeg bar haft Lejlighed lil at se, hvorledes Professor G o l d 
s c h m i d t  foretager sine Undersøgelser. Del forekommer mig, 
al det for mig har vist. al det kan gennemføres paa en vir
kelig solid og tilforladelig Maade, naar det gores, som Hr. 
G o l d s c h m i d t  gor det. Det er min Opfattelse, og jeg vil dog 
gerne fremsætte den i Modsætning lil de Udtalelser, der kom 
fra Hr. S ø n d e r g a a r d ;  jeg véd ikke, hvor han har dem fra. 
Jeg har haft Lejlighed lil personlig at følge Professor G o l d 
s c h m i d t  ved hans Undersøgelser af Foderblandinger, og jeg
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mener al have indhostet den Erfaring, at det er en Undersø
gelse, som kan gennemføres saaledes, at der fremkommer en 
betryggende Kontrol.

D e n  l e d e n d e  P r æ s i d e n I :  Der er formentlig ikke andre, der 
ønsker at udtale sig?

Gaardejer S o n d e r g a a r d :  Jo. maa jeg gore en kort Be- 
mærkning?

D e n  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Men ingen Personligheder!
Gaardejer S o n d e r g a a r d :  Jeg haaber, den ærede Præsident 

vil indrømme, at jeg ikke har begyndt derpaa.
D e n  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Nej, del kan jeg desværre ikke 

indrømme!
Gaardejer S o n d e r g a a r d :  Jeg véd ikke. om jeg maa have 

Lov lil al sige. al den ærede Præsident talte om en heldig 
Foderblanding og skilte del ud fra det fysiologisk heldige. 
Jeg vil helst have de to Ting slaaet sammen. Er der en Blan
ding. der er heldig, maa den være det fysiologisk, thi det er 
derved, den skal udøve sin Virkning. (Kammerherre B e e h :  
Del er relativ!! I Ellers maa det være Prisbilligheden, hvoraf 
det afhænger. Maa jeg saa om det andet Sporgsmaal sige: 
Man skulde altsaa have et Laboratorium, der skulde give For
søgsresultaterne ekspres, foruden de langsommere Forsøgsre
sultater fra Forsøgslaboratoriet. Jeg tror —  det er alvorlig 
ment — , at de Forsøg kan gøres paa lige lang Tid. Hvis vi 
vil have et hurtigere Resultat end Forsøgslaboratoriets, kan 
vi jo faa en foreløbig Beretning. Den kan vi ogsaa faa nu. saa 
af den Grund behøver vi ikke Professor G o l d s c h m i d t .

Saa maa jeg maaske lige rette en Tak til den højta‘rede 
Professor for den Elskværdighed, han visle mig ved saa stor 
en Imodegaaelse. Jeg er glad ved, al jeg betalte den Bøde. 
fordi der blev sagl, at Professoren var Statsembedsmand, og 
saa kunde man ikke bruge disse Or d. . . .

D e n  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Det ligger udenfor Diskussionen: 
jeg har udtrykkeligt frabedt mig Personligheder.

Efter nogle afsluttende Bemærkninger af d'Ilrr. Gaardejer 
S o n d e r g a a r d  og Professor G o l d s c h m i d t  udtalte

D e n  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Vi afslutter nu Diskussionen om 
dette Spørgsmaal. Sagen skal ikke her afgøres: det er blot en 
Meddelelse, der er givel.

D e l  l a n d ø k o n o m i s k  e D r i f t s  b u r e a u.
D e n  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Spørgsmaalet herom blev, som  

det vil erindres, behandlet paa Selskabets Bestyrelsesmøde i 
Oktober 1914. og det blev vedtaget at fremlægge det paa et



144

»tvangfrit Mode« af Landbrugsorganisationerne. Dette fandt 
Sted den 23. November i Fjor, og Sagen blev paany behandlet 
paa et Mode den 5. Maj i Aar, i hvilket deltog som særlig 
indbudte Professor O. I I .  L a r s e n  og Departementschef A d o l f  
J e n s e n  fra Det statistiske Departement. Professor O. I I .  L a r s e n  
havde udarbejdet en foreløbig Plan for Bureauets Oprettelse, 
der fra alle Sider vandt Tilslutning, og der blev nedsat et Ud
valg til at arbejde videre for Sagens Gennemførelse. Dette 
kom til at bestaa af Forstander I l r i l i k  L a s s e n ,  valgt af De 
samvirkende danske Landboforeninger, Husmand J e n s e n  V a n d 
m a n d ,  valgt af De samvirkende danske Husmandsforeninger, 
Statskonsulent F r .  I l a n s c n ,  valgt af Andelsudvalget, Kontor- * 
chef H e n r i k  P e d e r s e n ,  valgt af Det statistiske Departement, 
Professor W e s t e r m a n n ,  valgt af Landhusholdningsselskabet, 
og Professor O. //.  L a r s e n ,  valgt paa Mødet den 5. Maj.

Den 31. Maj holdt Udvalget sit første Mode i Landhus
holdningsselskabet, hvor man drøftede den af Professor L a r 
s e n  udarbejdede foreløbige Plan, som skal danne Grundlaget 
for Udarbejdelsen af den detaillerede Arbejdsplan. Det er Hen
sigten, at de 2 første Aar skal være en forberedende Periode, 
inden det egentlige Bureau bliver oprettet, og Udvalget vedtog 
enstemmig at anmode Forstander O v e r g a a r d ,  Ladelund Land
brugsskole, om i disse 2 Aar at overtage den forelobige Or
ganisation og Ledelsen af det forberedende Arbejde. Hr. O v c r -  
g a a r d  erklærede sig villig dertil, og vi er meget glade ved at 
have ham til dette Arbejde, som han er udmærket egnet til. 
Med Udvalgets Samtykke bliver hans Stilling som Forstander 
paa Ladelund uforandret som hidtil, og der er nedsat et Un
derudvalg til at udarbejde den detaillerede Arbejdsplan. Delte 
Underudvalg bestaar af Forstander O v e r g a a r d ,  Professor O. H .  
L a r s e n  og Forstander B r i n k  L a s s e n ,  lir. O v e r g a a r d  har i Som
mer foretaget en Rejse i Norge og Sverige for at studere de 
derværende Bureauers Virkemaade, ligesom han med Handels
ministeriets Tilladelse i Sommer deltog i et Kursus i alminde
ligt Handelsbogholderi ved »Den jyske Handelshøjskole« i Aar
hus. I de forste 2 Aar vil altsaa det forberedende Arbejde ske 
fra Ladelund, men naar Bureauet forhaabentlig efter de 2 
Aars Forlob bliver endelig oprettet, skulde det have sit Sæde i 
København.

Som jeg tidligere har fremhævet, er det en Sag, som jeg  
tillægger overordentlig stor Betydning; den skal være Kronen 
paa Værket; dér skal alle Traadene samles; dér skal det være 
muligt at bedømme Harmonien i Landbruget og se, hvorledes 
de enkelte Virksomheder griber ind i hinanden. Grundlaget
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er naturligvis Regnskabet, mere eller mindre udførligt efter 
Omstændighederne; og det forste Arbejde vil gaa ud paa —  
for at kunne uddanne Regnskabsførere —  at se at faa indøvet 
en Regnskabsform, der passer derfor. Som Sekretæren har 
oplyst, har man, da der krævedes flere Eksemplarer af vore 
Regnskabsbøger, som er udarbejdede af Regnskabsudvalget, 
foreløbig ikke villet fremskaffe noget stort Oplag, da man har 
villet afvente de Erfaringer, der vil indhostes ved Driftsbu
reauets Undersøgelser.

O p r e t t e l s e n  a f  e t  E o r s o g s m æ 1 k e r i.
Lensgreve M o l t k e :  Spørgsmaalet om Oprettelsen af et For- 

søgsmælkeri har staaet paa Dagsordenen siden 1909, da der i 
Selskabet afholdtes et Møde heroin med Repræsentanter for 
Selskabet, Forsøgslaboratoriet, Dansk Mejeristforening, De sam
virkende danske Mejeriforeninger og den jyske Fællesforenings 
Mælkeriudvalg, Professorerne B a g g i l d  og O r la  J e n s e n  og Kon
sulenterne i Mælkeribrug. Saavel Repræsentanterne for det 
praktiske som for det videnskabelige Mælkeribrug var alle 
enige om Ønskeligheden af, at der oprettes et Forsøgsmælkeri, 
og der blev nedsat et Udvalg til at fremkomme med et detail
leret Forslag om et saadant. Dette Udvalg har bestaaet af føl
gende Herrer: Forstander I I o f m a n - B a n g  (Formand), Mælkeri- 
bestyrer B e r g s t e d t ,  Statskonsulent A. P . H a n s e n ,  Gaardejer H .  
J e n s e n ,  Professor O r la  J e n s e n ,  Mælkeribestyrer J u s t e s e n  og 
Forpagter P o r s e .  Efter al der var ført nogle Underliaands- 
Forhandlinger med Ministeriet, der paa del daværende Tids
punkt ikke saa sig i Stand til al søge de til Mælkeriets Op
rettelse og Drift nødvendige Midler bevilgede, blev Sagen imid
lertid foreløbig stillet i Bero. To Aar efter toges den op paanv, 
men blev paa Grund af de finansielle Forhold atter stillet i 
Bero, og først i Marts Maaned 1913 mente Selskabet, at Tiden 
var kommet, da det kunde anmode Udvalget om at genoptage 
sit Arbejde. Delte fandt da Sled, og efter Forhandlinger mel
lem Ministeriet. Selskabet og Udvalget udarbejdede dette en 
udførlig Betænkning, i hvilken det gør nærmere Rede dels 
for nogle af de Opgaver, der formentlig ligger nærmest for et 
Forsøgsmælkeri at optage, dels for dettes Indretning og Le
delse, dels og endelig for de Beløb, der vil kræves til dets 
Oprettelse og Drift. E f t e r  a l  d e n n e  B e t æ n k n i n g  
v a r  d r ø f t e t  o g  e n s t e m m i g v e d t a g e t  p a a  e t  
M ø d e  a f  d e  f ø r  n æ v n t e  I n s t i t u t i o n e r  m e d  
f  1 e r e. o v e r s e n d l e  S e 1 s k a b e t den under 19. Februar 
i Aar til Ministeriet.
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1 Skrivelse af 22. Juni meddelte Ministeriet Selskabet, at 
det »muligvis ved Forslaget til Finansloven for 1917— 18 vil 
soge den fornødne Bevilling til Oprettelsen af det ommeldte 
Forsøgsmælkeri«, men at det ønskede et specificeret Overslag 
over Udgifterne. El saadant har Selskabet derfor fremskaffet 
og oversendt til Ministeriet.

Forsøgsmælkeriets Anlæg er beregnet til 125,000 Kr., de 
aarlige Driftsudgifter til 35,000 Kr. Blandt de Opgaver, der 
formentlig ligger nærmest for Forsøgsmælkeriet at optage, 
fremhæves i den vedtagne Indstilling bl. a. følgende: Under
søgelser og Prøver af Maskiner, Kærningsundersøgelser, Un
dersøgelser vedrørende Flødens Syrning. Osiningen, Foderets 
Indflydelse paa Mælken saavel til Fremstilling af Smør som  
Ost.

Madkeriet er af Udvalget loreslaaet opført i en Stationsby 
i Nærheden af København. Det underlægges Forsøgslabora
toriet og ledes af dette; det skal fornemmelig arbejde for den 
praktiske Side af Sagen, men ogsaa afgive I lusrum for viden
skabelige Undersøgelser, For at bringe Ledelsen i nær Kon
takt med det praktiske Mælkeribrug føreslaar man oprettet et 
Forsøgsraad, som skal være delagtig i Overledelse og Admini
stration, og som skal bestaa af 2 Repræsentanter for dansk 
Mælkeribrugs Fællesorganisation, 2 Repræsentanter for Dansk 
Mejeristforening, 1 Statskonsulent, 1 Repræsentant for For
søgslaboratoriet samt Professor O r la  J e n s e n .  Forsøgsraadets 
Møder føreslaas ledede af Forstanderen for Forsøgslaborato
riet, dog uden at han har Stemmeret, og efter Forslag af ham  
udarbejder det Virksomhedsplan og Budget for det kommende 
Aar. Del holder Møde mindst 2 Gange aarlig.

Endvidere har man foreslaaet, at de videnskabelige Un
dersøgelser for Smørrets Vedkommende som Regel udføres paa 
Forsøgslaboratoriet og for Ostens Vedkommende af Professor 
O r la  J e n s e n  paa Polyteknisk Læreanstalt.

Den daglige Ledelse, saavel den tekniske som den kom 
mercielle, er tænkt lagt i Hænderne paa en intelligent, praktisk 
uddannet. Mand, der dog maa have Forudsætninger for For
søgsvirksomhed. og der til sin Raadighed har en saa stor Med
hjælp, at det daglige Arbejde kan gaa upaavirket af Forsøgs
arbejdet.

Paa Finanslovforslaget for 1917— 18 er der foreslaaet be
vilget et Beløb af 125.000 Kr. til Opførelsen af Forsøgsnuel- 
keriet.
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S l a t s u n d e r s t ø t l e l s e  t i l  M e j e r s k e r s  o g  

M e j e r i s t e r s  V i d e r e u d d a n n e l s e .
Sekretær H e r t e l :  Da Tiden er langt fremskredet, skal jeg 

fatte mig kori. D’Hrr. véd. al denne Statsunderstøttelse vare
lages al Landhusholdningsselskabel eller Samraad med Dansk 
Mejeristforening. Den blev første Gang bevilget paa Finans
loven for 1892— 93; den var den Gang 0000 Ivr. og er efter- 
baanden vokset lil 25.000 Kr., som den bar været i de sidste 
0 Aar. Nu er Dansk Mejerist forening og Selskabet i Begyndel
sen af Juli d. A. indgaaet med et Andragende om, l) at den 
personlige Understøttelse lil de Mejerister, der agter at gen- 
nemgaa et Mælkerikursus paa Dalum og Ladelund, maa blive 
forhøjet fra 240 til 300 Kr.. 21 at Antallet af dem, der faar 
disse Stipendier, forøges fra 80 til 85, og endelig. 31 at Un
derstøttelserne til Mejeribestyreres Rejser i Forbindelse med 
Deltagelse i korte Kursus maa blive forhøjet med 700 Kr. 

•Ministeriet har kunnet tiltnede de to sidste Forslag, men ikke 
det første. Paa et Møde med Dansk Mejeristforening den 30. 
November var man enig om det ønskelige i denne Forhøjelse, 
idet man frygtede for, at mange ellers ikke lik Raad til at 
besøge Madkeriskolerne. Del har vist sig. at del kun er faa 
af de Undermejerister, som overhovedet kommer paa disse 
Skoler, der ikke bar modtaget Statsunderstøttelse. Og da det 
er uheldigt, al de Undermejerister, der senere skal overtage 
Bestyrerpladser, ikke har faael denne gode Uddannelse, er 
Dansk Mejeristforening og Landhusholdningsselskabet indgaaet 
med et nyt Andragende til Ministeriel og har deri anført de 
Argumenter, der taler for en saadan Forhøjelse, som de ind
trængende henstiller maa blive optaget ved Finanslovens anden 
Behandling.

L a n d ø k o n o m i s k A a r b o g.
D e n  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Udgivelsen af denne begyndte i 

Aarel 1900, og den blev i de tre første Aar udgivet af For
eningen af danske Landbrugskandidater. Det viste sig im id
lertid, at Udgivelsen oversteg Foreningens økonomiske Evne; 
den henvendte sig derfor lil Landhusholdningsselskabet og 
spurgte, om det ikke fandt Anledning til al overtage Udgivel
sen. Dette skete i 1903. Der er nu udgivet 17 Aargange, som 
har fundet en fast Plads i Landbrugslitteraturen og benyttes 
almindeligt, idet de med Landbrugsorganisationernes stærke 
Udvikling er blevet uundværlige for alle, der har med de Ting 
at gøre. 18de Aargang vil snart foreligge. Disse Aargange har 
alle været redigerede af vor tidligere Kasserer, Landbrugs-



kandidat //.  C. L a r s e n .  Han har imidlertid nu meddelt Land- 
husholdningsselskabet, at han paa Grund af sin stærkt optagne 
Tid -— efter at han har i'aaet forskellige nye Virksomheder, 
bl. a. ved Revisionen af Regnskaberne angaaende Statens Bi
drag til Planteavlens Fremme gennem Jordbrugernes Organi
sationer —  ikke mere kan varetage dette Hverv. Redaktionen 
vil derfor fra næste Aar blive overtaget af Selskabets nuvæ
rende Kasserer, Hr. H .  il/. K n u d s e n .

Den 24. Oktober tilskrev Landhusholdningsselskabet Kon
torchef / / .  C. L a r s e n  hl. a. saaledes: »------------ Samtidig bringer
Selskabet Hr. Kontorchefen en meget erkendtlig Tak for den 
Dygtighed og Omhu, med hvilken De har redigeret Aarbogen. 
Det har altid været Selskabet en Tilfredsstillelse at vide, at 
Udarbejdelsen af denne vigtige Ilaandbog har været foreslaaet 
af en saa paalidelig og med Landbrugets Foreningsvæsen kyn
dig Mand som Hr. Kontorchefen.«

Jeg forudsætter, al alle de Tilstedeværende gerne vil slutte 
sig dertil.

L a n d h u s h o l d n i n g s s e l s k a b e t s  H i s t o r i e .
D e n  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Som D'Hrr. véd. er Selskabet

gammelt; dets Virksomhed strækker sig over mvsten halvandet 
Aarhundrede, idet vi i 1919 skal fejre dels 150 Aars Juhiheum. 
Det er da underligt, at der i Virkeligheden ikke er givet nogen 
samlet Fremstilling af Selskabets Virksomhed. Del eneste Ar
bejde, der foreligger, den udførligste samlede Fremstilling, der 
findes, er udarbejdet af Kammerraad ./. H. I L  A n d e r s e n  i M o l le r -  
H o l s t s  »Landbrugs-Ordbog«, hvor den kun fylder 17 Sider. 
Præsidiet har derfor ment. at man skulde raade Bod paa dette 
Savn og faa Selskabets Historie udarbejdet, og har derfor gjort 
Aftale med Professor, Dr. phil. E .  A r u p  om at udarbejde Sel
skabets Historie for den ældre Tids Vedkommende, medens 
man har overdraget Selskabets Sekretær at skrive den nyere 
Tids Historie.

Undersøger vi, hvorledes det stiller sig i andre Lande, 
finder vi i Norge »Det kgl. Selskab for Norges Vel . der har 
spillet en lignende Rolle for Norges Landbrug som Landhus- 
holdningsselskabels for Danmark: det fejrede i 1909 sil 100 
Aars Jubilæum, og det blev da overdraget Historikeren O. A. 
Ø u e r l a n d  al skrive dets Historie. Til Dato foreligger der af 
denne kun ét Bind, der behandler Tidsrummet 1809— 13. Disse 
4  Aar er behandlet i et Skrift paa 300 Sider i Kvart! Vi er ikke 
saa ærgerrige, at vi tænker paa noget lignende. Vore Bestræ
belser gaar næppe længere end til at efterligne det Skrift, som



er udgivet af del kgl. svenske Landbrugsakademi ved dets Hun- 
dredeaarsjubilæum i 1913 og udarbejdet al' Akademiets Sekre
tær, Professor, Dr. J u h t i n  D a n n f e l t .  Delte Værk, et stort, ele
gant Mind paa 842 Sider, bedder: »Kungl. Landtbruksakade- 
mien 1813— 1912« og indeholder mange smukt udførte Milleder. 
Del svenske Landbrugsakademi virker nok paa en anden Maade 
end Landhusholdningsselskabet, men har dog gennem en læn
gere Aarrække haft tilsvarende Opgaver. Vi haaber ved Land
husholdningsselskabets 150 Aars Jubilæum at kunne udgive 
et Værk, som paa va-rdig Maade svarer til det store Arbejde, 
Selskabet har udfort, og hvori dette Arbejde, som har haft 
indgribende Betydning for vort Landbrugs Udvikling, kan be
vares fra Forglemmelse, og Kundskab dertil saaledes kan blive 
ledere tilgængelig end nu.
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Forslag fra Præsidiet.
V i r k s o in h e d s p l a n  f o r  A a r e t 1 9 1 7  —  1 8.

B u d g e t  f o r  A a r e t  1 9 1 7  —  18.
Kasserer II .  M . K n u d s e n :  Forslaget til Virksomhedsplan 

og Budgettet for del kommende Finansaar har været omsendt 
til D'Hrr. Medlemmer af Selskabet og findes omdelt paa Plad
serne. Det foreligger i den Form, hvori Bestyrelsen har ved
taget del i Oktober til Forelæggelse paa Generalforsamlingen.

Angaaende Forslag til V i r k s o m h e d s p l a n  skal jeg 
benuerke. at der intet andet nyt er end det sidste Punkt. Nr. 18. 
der lyder saaledes: »Ved at virke for Gennemførelse af ra
tionel Regnskabsforing i Landbruget og statistisk Bearbejd
ning af gode Regnskaber fra forskelligartede, typiske Jord
brug.« Delle Punkts Indsættelse er væsentlig foranlediget ved 
Oprettelsen af det landøkonomiske Driftsbureau, hvorom der 
allerede er givet Meddelelse af den ledende Præsident.

B li d g e t t e t er opstillet paa samme Maade, som det har 
været i adskillige Aar. De enkelte Poster er for den væsent
ligste Dels Vedkommende overensstemmende med Budgettet for 
indeværende Aar; men der er dog paa adskillige Poster Æn
dringer. og jeg skal tillade mig at gøre opmærksom paa, hvori 
disse Ændringer bestaar.

Den første Konto, bvorpaa der er foretaget Forandring, 
er K o n t o  8, H u s d y r b r u g e t ,  under Afsnit A; her er 
Beløbet paa Indtægtssiden foreslaaet forhøjet med 500 Kr., der 
udgør Tilskud fra »Dansk Andels Æg-Eksport«, og paa Udgifts
siden med dot samme Beløb, som er Selskabets Bidrag til »Fæl-

T id ssk rif t f. L an d o k o n o m i 1917. 11
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lesudvalget for Fjerkræavl«. Disse Forhøjelser er for saa vidt 
ikke noget nyt, som de har eksisteret i de sidste 3 å 4 Aar 
paa Regnskabet, men de har blot ikke været opført paa Bud
gettet, hvilket nu foreslaas gjort.

Under K o n t o  A 22,  F o r s k e l l i g  t, er Beløbet paa 
Udgiftssiden foreslaaet forhøjet med 400 Kr. for bedre at være 
i Overensstemmelse med de senere Aars Regnskaber.

K o n t o  A 2 6 , L a n d ø k o n o m i s k R e j s e b u r e a u, 
er foreslaaet forhøjet med 100 Kr., saa Beløbet, 600 Kr., svarer 
til det Bidrag, der i de senere Aar er modtaget fra J u l .  S k r i k e s  
Stiftelse.

Den sidste Konto under delle Afsnit, A 2 7, L a n d ø k o- 
n o m i s k D r i f t s  b u r e a u, er ny. Udgiften er budgetteret 
til 6000 Kr., hvoraf Halvdelen forventes dækket ved Tilskud 
fra Staten; den anden Halvdel forventes skallet til Veje ved 
Bidrag fra forskellige Institutioner, navnlig J u l .  S k r i k e s  Stif
telse.

Det var de Ændringer, der er foreslaaet under Afsnit A.
lifter at Selskabet i adskillige Aar har haft Gæld, er denne 

efterhaanden bleven afbetalt, saa al Selskabet nu i Øjeblikket 
er gaddfril, og det skulde det jo ogsaa helst blive ved med at 
va>re fremtidig. Saafremt det her foreliggende Budget vil kunne 
overholdes, kan der ved Slutningen af det Regnskabsaar, som  
Budgettet gadder for, nemlig den 31. Marts 1918, forventes at 
virre et Overskud af 420 Kr.

Under A f s n i t  B,  L e g a t m i d l e r  o g  F o n  d, h e n- 
1 a g I e u n d e r  S e 1 s k a b e t. skal jeg henlede Opmærksom
heden paa, at paa K o n t o  7. I n s p e k t ø r  l i  u  u  s ' L e g a  t, 
er Rentebeløbet foreslaaet forhøjet med 46 Kr., nemlig fra 64 
til 110 Kr., idet Kapitalen efterhaanden er vokset, ved al Le
gatet ikke har været uddelt i de senere Aar.

Under K o n t o  B 9, F o n d  t i l h ø r e n d e  F o r e n i n- 
g e n a f  j y d s k e L a n d b o f o r e n i n g e  r, er Rentebeløbet 
foreslaaet nedsat med 615 Kr., fra 1835 til 1220 Kr., hvilket 
er foraarsaget ved en forandret Anbringelse af Kapitalen. Fon
den havde tidligere en Aktie paa 12.000 Kr. i »The scandi- 
navian preserved bulter company«, som ofte gav et betydeligt 
større Udbytte, end der nu, efter dette Selskabs Ophævelse i 
Fjor, kan faas af Pengene ved Anbringelse i Kreditforenings- 
obligationer. Derved fremkommer Nedgangen i Renteindtægten.

Under K o n t o  B 10.  S e l s k a b e t s  B y g g e f o n d ,  er 
Rentebeløbet foreslaaet forhøjet med 220 Kr., fra 400 til 620 
Kr., idet Kapitalen efterhaanden er vokset.

Den næste Konto, B 11 . E t a t s r a a d  / ’. F e i l b e r g s
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L e g a t, er paa Indtægtssiden loreslaaet forhøjet med 60 Kr., 
fra 50 til 110 Kr., som fremkommer ved, at Legatkapitalen 
fornylig er blevet forhøjet, hvorom der allerede er givet Med
delelse af Sekretæren. Desuden er hele Kapitalens Anbringelse 
blevet forandret, idet der er kobl Kreditforeningsobligationer.

Den sidste Konto, hvor der er loreslaaet Ændringer, er 
15 14 , P r o p r i e t  æ r H  o l m  s L e g a t, hvor Rentebeløbet 
paa Indta'gtssiden er forhøjet med 500 Kr., fra 4100 til 4600 
Kr., paa Grund af Legatkapitalens Forøgelse og forandret An
bringelse. Paa Udgiftssiden er der foreslaaet en Forhøjelse 
fra 2000 til 4600 Kr., idet hele Renteindtægten nu, efter at 
Legatkapitalens virkelige Størrelse er naaet, 100,000 Kr., an
vendes lil Understøttelser. Hidtil er der nemlig kun anvendt 
ca. 2000 Kr. aarlig, idet Bestyrelsesraadet i 1913 henstillede 
til Præsidiet kun at uddele ca. Halvdelen af Renteindtægten, 
indtil de 100,000 Kr. virkelig Værdi var naaet, hvilket nu er 
skel.

D e n  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Ønsker nogen at gore Bemærk
ninger eller stille Forespørgsel i Anledning af Virksomheds
planen eller Budgettet?

Forstander I I .  J .  R a s m u s s e n :  Det Forslag til Virksomheds
plan, som Præsidiet har forelagt, er, som vi har hørt. paa et 
enkelt Punkt nær ganske som i de tidligere Aar, og der kan 
heller ingen Tvivl være om, at disse 18 Midler, her er nævnt, 
er saa gode, at de fremdeles hor søges anvendte. Xaar jeg  
har hedt om Ordet, er det for at rette et Spørgsmaal. Jeg vil 
gerne spørge, om man indenfor Landhusholdningsselskabets 
Præsidium har lænkt paa, hvorvidt der under Selskabets Virk
somhed i det kommende Aar ogsaa kunde komme noget af det, 
der naturligt, synes jeg, horer til under saadanne Forhold, som  
vi lever under. Vi kan ikke lukke Øjnene for, at der sand
synligvis vil blive stillet store Krav lil det danske Landbrug 
og dets Organisationer i den kommende Tid, saa længe Krigen 
skal vare. Vi hørte af Sekretæren før, at Landbrugsraadet 
var opløst, og al Landhusholdningsselskabet ikke mere kunde 
være repræsenteret dér. Jeg vilde gerne tillade mig at spørge, 
om Selskabet har nogen Andel i de Foranstaltninger, der i den 
senere Tid er truffet, eller har nogen Udsigt til al faa Andel i 
dem. som frivillig vil blive truffet, saa længe vi lever under 
de ekstraordinære Forhold. Der sker ret store Ting af Regu
leringsforanstaltninger paa forskellig Maade. I disse Dage har 
vi faaet Forbud mod Opfodring af Kartofler og Maksimalpris 
paa dem. og der svirrer Rygter i Byen om. at der ogsaa er 
linder Overvejelse et Paabud om Saalvang for Sukkerroer.

11*
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Det er maaske los Snak, men det ligger i Luften; man taler 
om del, og det er unægtelig et stort Spørgsmaal ikke blot for 
os fra de sukkerroedyrkende Egne, men for Landmændene i 
det hele. Jeg vil gerne spørge, om noget saadant nu lil Dags 
kan blive gennemført ganske uden Landhusholdningsselskabels 
og Landboforeningernes Medvirken. Jeg bar set, at med Hen
syn til Kartoflerne bar Ministeriet benboldt sig til Landbrugs
ministeriets Landbrugsudvalg. Jeg skal ikke paa nogen Maade 
sige noget nedsættende om dette: tværtimod tror jeg. del paa 
mange Punkter har gjort megen (¡avn. Vi bar lagt Ma*rke lil. 
at det har udsendt god Vejledning, og vi bar ogsaa bort lidt 
om det mere stillet, det som Ministeriets Raadgiver bar udrettet: 
jeg tror, vi er meget glade for Udvalgets Virksomhed, naar 
Talen er om de Formaal, som vel maa siges al ligge for i Hen
hold til de Bestemmelser, der forelaa, da det blev oprettet. 
Men naar der foreligger el saa stort Spørgsmaal som Saatvang 
for Sukkerroer og maaske senere for andre Afgrøder, antager 
jeg, at ogsaa Udvalget er enigt med mig i. at det er et s a a stort 
Spørgsmaal. at det vilde ligge udenfor dets Omraade. Jeg vil 
tillade mig at spørge, om Landhusholdningsselskabet staar gan
ske udenfor dér. om Landbusholdningsselskabet og de øvrige 
La nd boforeningsorgan isal ioner ikke mere bliver taget med paa 
Raad.

D e n  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Som Formand for det omtalte 
Landbrugsudvalg maa jeg vel være nærmest lil al svare derpaa. 
Jeg kan da sige. at Landhuslioldningsselskabet for saa vidt øver 
en Indflydelse, som det er repræsenteret i dette Udvalg gennem  
mig, idet jeg altsaa er Formand for del. Det er imidlertid ikke 
sket paa den Maade, at Ministeriet bar skrevet til Landhus- 
lioldningsselskabel og bedt del om al foreslaa en Repræsentant, 
men del har saavel her som lige overfor de andre Institutioner 
henvendt sig til bestemte Personer. Det er Landhusholdnings
selskabet, De samvirkende danske Landboforeninger og De 
samvirkende danske Husmandsforeninger, der er repræsente
rede, tillige med de lo Herrer Statskonsulenter i Planteavl, 
K .  H a n s e n ,  Lyngby, og P r .  H a n s e n ,  Askov. Hvilken Indfly
delse Landhusholdningsselskabet iovrigt bar haft, er der gjort 
Rede for ved forskellige Lejligheder, i »Tidsskrift for Land
økonomi« og navnlig gennem de tvangfri Moder og Forhand
linger mellem de 3 Organisationer: Andelsudvalget. Landbo
foreningerne og Landhusholdningsselskabet. Som Forstander 
R a s m u s s e n  bar hørt i Aften, har der været afholdt ikke mindre 
end 13 af disse Moder, saa jeg maa sige, at man i den Retning 
har gjort, hvad man kunde, for at faa Indflydelse paa Tingene,
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saaledes som vi mente, det maalle stemme overens med de 
praktiske Landboeres Ønsker. Men vi kan ikke tillage os større 
Magt end den. Regeringen vil give os; og hvilken Magt der 
bliver givet os. turde v:ere Forstander R a s m u s s e n  bekendt.

Med Hensyn til Landbrugsudvalgets Stilling til de lier fore
liggende Spørgsmaal maa jeg sige. al hvad angaar Spørgs- 
maalet om Saatvang, har der været stillet Forslag derom fra 
forskellig Side. og det bar som bekendt ogsaa været anbefalet 
af Tillidsmænd for del praktiske Landbrug. Dette bar givet 
Anledning til, at man fra Ministeriets Side bar afæsket Land
brugsudvalget Erklæring om deltes Stilling til Saatvang. spe
cielt for Brødkorn. Udvalget bar afgivet en udforlig Betænk
ning. som er publiceret, og Hr. R a s m u s s e n  vil deraf vide. at 
Landbrugsudvalget bar fraraadet at anvende Saatvang her. 
Hvilken Stilling Udvalget eventuelt, hvis det bliver spurgt der
om, vil tage i Fremtiden lige overfor Saatvang med Hensyn 
til andre Planter end Hug og de øvrige Planter, der kan levere 
Brødkorn, kan jeg ikke sige noget om forud, lin saa indgri
bende Foranstaltning, der jo. som enhver kyndig Landbruger 
vil vide, ikke kan ventes at komme til al virke ganske i For
hold til det, den tilsigter, vil jeg meget nødig gaa med til uden 
under tvingende Nødsfald, og uden al jeg forinden søger al 
faa klaret, hvilken Stilling Landbrugsorganisationerne selv ind
lager dertil. Del er jo ikke nok al have et vist Areal tilsaaet 
med en eller anden Plante, det gælder ogsaa om at faa Jorden 
tilberedt paa rette Maade, at den bliver gødet og i det hele for
beredt saaledes, al man kan vente en ordentlig Afgrøde. Jeg 
vil altsaa meget nødig gaa med til en saadan Foranstaltning; 
men det er kun min personlige Mening. Hvorledes Landbrugs
udvalget stiller sig. og hvorvidt der vil blive afæsket birklæring 
fra Landbrugsudvalget om en Foranstaltning som den. Hr. R a s 
m u s s e n  nævnede, kan jeg ikke sige noget om.

Hofjægermester A. T e s d o r p f :  Maa jeg gøre en kort Be- 
mærkning i Anledning af Forstander R a s m u s s e n s  Forespørgsel 
om Indførelse af Saatvang med Hensyn til Sukkerroer. Jeg 
maa sige, at det kommer fuldstændig bag paa mig; jeg bar ikke 
hørt del omtale. Naar man kender de mange Spørgsmaal, der 
staar i Forbindelse med Sukkerroedyrkningen, forekommer det 
mig ganske utænkeligt, at man skulde komme ind paa en 
tvangsmæssig Dyrkning af Sukkerroer. Jeg vil derfor gerne 
spørge den ærede Præsident —  men det kan jeg maaske ikke 
faa Svar paa — : Har der været lyst indenfor Landbrugsudvalget 
om Indførelsen af Dyrkning af Sukkerroer ved Tvang? Det 
vilde jeg gerne have Oplysning om. Nu har vi Sukkerroe-
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dyrkere i de sidsle 3 Maaneder halt utallige Moder om al faa 
hele det Spørgsmaal løst om Sukkerroedyrkningen i Danmark 
for 1917; vi havde haabet, at det skulde have været lost for en 
Maaned siden, men det trækker ud og trækker ud, og vi kan 
ikke faa Klarhed over det. Derfor har det Interesse for os 
Sukkerroedyrkere at vide, om det har været paa Tapetet al 
bruge Tvangsforanstaltninger med Hensyn lil Sukkerroedyrk
ningen, og om Landbrugsudvalget er blevet spurgt. Men det 
er maaske en L'beskedenhed at komme med en saadan direkte 
Forespørgsel. Det har imidlertid stor Interesse at faa at vide, 
om der virkelig har været afæsket Landbrugsudvalget en saadan 
Erklæring paa dette Omraade.

D e n  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Jeg kan meddele, at der ikke fra 
Ministeriets Side er rettet Henvendelse til Landbrugsudvalget 
derom. Jeg maa imidlertid bemærke, at der har været afholdt 
2 Møder i Landbrugsudvalget sammen med »Kornudvalget«, 
og i disse to Moder har jeg paa Grund af Dødsfald i min Fa
milie været forhindret i at deltage. Hvorvidt der dér har været 
diskuteret om Sagen, skal jeg lade staa hen. Jeg har hedt 
Statskonsulent K .  H a n s e n  paa mine Vegne lede disse Møder, 
og jeg skal henstille til Statskonsulenten, hvorvidt han maatte 
finde Anledning til at oplyse noget derom.

Statskonsulent K  H a n s e n  meddelte, at Spørgsmaalet om 
Saatvang havde været diskuteret ved de nævnte Moder, men 
at Udvalget under de foreliggende Omstændigheder havde er
klæret sig for inkompetent til at tage Stilling dertil.

D e n  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Hermed er Dagsordenen udtomt.
Forstander R a s m u s s e n :  Maa jeg takke for de givne Med

delelser; de kom nogenlunde, som jeg ventede. Men jeg kan 
ikke lade være med at udtale min Beklagelse over, al i Tider 
som de nærværende vort gamle, erfarne Selskab ikke spiller 
den raadgivende Rolle, som ønskeligt maatte være. 1 saadanne 
Tider som disse, synes jeg. maatte det først og fremmest være 
Landbrugsorganisationerne og ikke mindst et gammelt Selskab 
som dette, der hjalp til af hedste Evne med at føre Landbruget 
over de Vanskeligheder, som længe har vauet til Stede, og som  
taarner sig højere op for hver Dag, der gaar. Jeg vil i denne 
Forbindelse tillade mig at sige. at ganske vist kan vi ikke helt 
undvære Tvangsforanstaltninger af forskellig Art, Maksimal
priser o. s. v.. men Hovedsynspunktet i alt dette hør dog sik
kert være, at vi søger at drive Produktionen op til det mest 
mulige, søger al avle den størst mulige Næringsmængde paa 
hver Arealenhed indenfor Landets Grænser, samtidig med at 
vi søger at skaffe det mest mulige ude fra, saa hvnge Tilførselen
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ikke er sloppet. Jeg kan heller ikke undlade at bemærke, at 
jeg synes ikke, det er de Kurslinier, der bliver fulgt under vor 
Ernæringspolitik.

Direktør A n d e r s  N i e l s e n ,  Svejstrup Øslergaard: Jeg vil kun 
ganske kort udtale min Glæde over, at denne Meningsudveks
ling er fremkaldt af Forstander R a s m u s s e n .  Og saa vil jeg 
gerne have Lov til —  fordi det bar overordentlig udstrakt In
teresse for Landbrugsorganisationerne og for Landbrugsfolk —  
at understrege, al det altsaa forholder sig rigtigt, a t delte Land
brugsministeriets Landbrugsudvalg, der har behandlet disse 
Spørgsmaal, er en Institution, der er valgt af Landbrugsmini
steriet og ikke af Landbrugsorganisationerne, a t der intet 
Valg er foretaget fra Landbrugsorganisationerne til dette Ud
valg. a 1 man altsaa ikke gennem dette Udvalg —  saaledes bar 
jeg forslaaet Professor W e s t e r m a n n s  Udtalelser —  indhenter 
Landbrugsorganisationernes Mening. At denne ikke er bleven 
indhentet om disse Spørgsmaal, som Forholdene indtil dette 
Øjeblik bar ligget, gor, at man ud over Landet i udstrakt Grad 
vil være interesseret i, al der igen maatle indlræde en Freds
tilstand indenfor de herskende Myndigheder, saa man ikke 
vilde undse sig ved at spørge Landbrugsorganisationerne og 
tage Hensyn til dem i saa vigtige Spørgsmaal som disse Tvangs- 
saaningsspørgsmaal. Jeg haaber, at alle de ærede Medlemmer 
vil være enig med mig i, al i saadanne Sager bør man spørge 
Landbrugsorganisationerne før at faa Landbrugets Svar. Jeg 
børle. al Professoren ønskede, at man skulde søge at skaffe 
sig Klarhed over Landbrugsorganisationernes Stilling til Sagen, 
hvis en Erklæring om den skulde blive forlangt. Men om Ud
valget bar saa megen Myndighed, at det kan fremskaffe den 
Klarhed, véd jeg ikke. Jeg véd ikke. om jeg kan faa Svar der- 
paa: jeg lakker imidlertid for Oplysningen.

D e n  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Vi maa dog buske paa, at der til 
Landbrugsudvalget er valgt de Mænd, som Landbrugsorgani
sationerne selv bar stillet i Spidsen for deres Ledelse. Ministe
riet har valgt Præsidenten for De samvirkende danske Landbo
foreninger, Formanden for De samv. danske Husmandsforenin
ger øg en af Præsidenterne i Landbusholdningsselskabet. Disse 
Mænd kan jo naturligvis, naar de er i Tvivl om, hvorvidt de 
bør paatage sig Ansvaret for en eller anden Afgørelse, hen
vende sig til deres Organisationer —  som jeg nævnede før, 
at jeg vilde gøre i Tilfælde af, at Spørgsmaalet om Saatvang 
skulde komme til at foreligge før os —  og saaledes søge det 
Rygstød, de finder fornødent. Det kan formentlig ingen for
byde dem.



Direktør A n d e r s  N i e l s e n :  Hvis jeg opfatter det rigtigt, er 
det et Spørgsmaal, Professoren her relier. M en'saa vidt jeg 
véd, har, Udvalgets Medlemmer hidtil ikke benyttet sig af denne 
Fremgangsmaade.

D e n  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  De har, saa vidt jeg véd. endnu 
ikke gjort det: men det er. fordi de har følt, at de Afgørelser, 
som har været at træffe, ikke har været anderledes, end at de 
har turdet paatage sig Ansvaret. ( A n d e r s  N i e l s e n :  For egen 
Hegning!) Naar vi har ment. at den Afgørelse, vi traf i en 
Sag, var saaledes, at vi var visse paa al vane i Overensstem
melse med de Organisationer, vi repnesenterer. var der ingen 
Anledning til at søge Rygstød. Men slaar man overfor en Sag, 
hvor man er usikker, et Spørgsmaal af indgribende Betydning, 
kan jeg ikke skønne, al man er afskaaret fra at søge Rygstød 
hos sin Organisation. Paa den Maade kan Landbrugsudvalget, 
som del nu én Gang er nedsal, komme til al virke og derigen
nem skaffe Organisationerne Indflydelse. Hver af de Mamd, 
der sidder i Udvalget, kan henvende sig til sin Organisation i 
alle saadanne vigtige Sager, som den paagældende Repræsen
tant ikke selv mener al turde paatage sig Ansvaret for at af
gøre paa egen 1 laand.

Direktør A n d e r s  N i e l s e n :  Den Udvikling, som Professoren 
her har givet, er der en vis Logik i. Men hvis man skaber os 
et Landbrugsraad som del. man allsaa i dette Øjeblik er ved 
al lade Landbrugsministeriets Landbrugsudvalg glide over til 
at blive, har man derved afskaaret Organisationerne fra Valg
ret; og i Valgretten plejer man dog paa alle Omraader at begge 
et Værn og en betydelig Sikkerhed for. at Ordningen er rigtig. 
Skønt jeg erkender, al der er en vis Logik i den Fremstilling, 
Professoren gav. al Medlemmerne al Landbrugsudvalget altid 
har den Mulighed at kunne søge Rygstød hos deres Organisa
tioner, kommer det dog an paa. om der gives dem fornøden 
Tid dertil; og det har det, som DMrr. sikkert alle véd. skørtet 
overordentlig meget paa. Ingen vil mistænke mig for, al jeg 
vil retle nogen Kritik imod Professor W e s t e r n u m n s  Optræden. 
Men der er alligevel betydelig Forskel paa, om det er Mini
steriet, der udpeger disse Herrer, eller om man overlader Valg
retten til Organisationerne selv. Delte at lade Ministeriet selv 
bestemme, hvem der skal sidde i el saadanl Landbrugsraad. i 
Stedet for at lade det blive afgjort paa demokratisk Maade af 
Organisationerne selv, forekommer mig al være en skæv Ud
vikling at konnne ind paa. Jeg synes, man hør klart gøre gæl- 
dende. al skal dette Udvalg virkelig repræsentere Landbrugs
organisationerne, maa disse Organisationer selv vælge, hvem
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de vil have derind. Del var ikke den Vej, man gik, den Gang 
man her i denne Sal valgte Medlemmer til Landbrugsraadet, 
som her fra Præsidiet har faaet megen Anerkendelse; det var 
ikke Præsidenterne, man udpegede, men andre dertil egnede 
Mænd, hvis Tid og Forhold lillod dem at tage sig deraf, .leg 
synes —  og deri tror jeg ikke, det er vanskeligt for Professor 
X V e s t e r m a n n  og mig at blive enige — . al det var heldigere at 
vende tilbage lil den gamle Form for Landbrugsraadet. Det 
er en vanskelig Udviklingsretning at komme ind paa, at det af 
Landbrugsministeriet valgte Udvalg skal repræsentere Organi
sationerne i alle Afgørelser, selv af saa vigtige Spørgsmaal, som  
vi heldigvis kun sjældent ser komme til Afgørelse. Jeg véd 
ikke, i hvilken Grad jeg har Tilslutning til, al alle Landbrugets 
randgivende Mænd skal vælges af Organisationerne og ikke af 
Ministeriet.

D e n  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Jeg er ganske enig med den højt- 
a rede Formand for de jyske Landboforeninger i. at faglige Kr- 
kla-ringer om Foranstaltninger af den nævnte Art helst bor 
indhentes fra Landbrugsorganisationerne eller fra Mænd, de 
har udvalgt lil Behandling af saadanne Sager, og jeg kan sige, 
at det vil være i høj Grad imod min Vilje, hvis jeg skulde 
komme lil at bære et Ansvar af den Natur. Det var ikke Land
brugsudvalgets oprindelige Opgave, da det blev nedsat; og da 
mente jeg for mit Vedkommende, at dets Arbejde vilde være 
endt paa ganske kort Tid; men nu bar del altsaa varet benved 
to Aar. Naar jeg sagde, at de paagældende Mænd kunde soge 
Rygstød, udelukker dette jo ikke. at der vilde være Brug for en 
Organisation valgt paa et andet Grundlag. Men det er altsaa 
en Nødhjælp, vi er inde paa. og hvorved vi, som nu en Gang 
er kommet ind i delte Landbrugsudvalg, kan sikre os Overens
stemmelse med de Organisationer, som vi repræsenterer, ved 
Afgørelsen af Sager, som vi ikke selv tør lage Ansvaret for. 
Men jeg mener altsaa ikke, at man ved at anvende denne For
holdsregel gør et Raad, nedsat af Landbrugsorganisationerne, 
overflødigt.

Direktor A n d e r s  N i e l s e n :  Jeg retter sa'rlig en Tak til Pro
fessoren for disse sidste Udtalelser.

Forpagter D a m s g a a r d - S ø r e n s e n :  Den ærede Præsident kom  
med den Udtalelse, at den Situation kunde komme til at fore
ligge, at han som Formand for Landbrugsudvalget vilde kunne 
komme til at anse det for nødvendigt eller ønskeligt at hen
vende sig til den Organisation, ban repræsenterede, altsaa faa 
et godt Raad dér. Det gør mig nysgerrig, saa jeg gerne vil 
spørge: Hvordan tænker Præsidenten sig da Forholdet blot for
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Landliusholdningsselskabels Vedkommende? Sanimeiikalder De 
saa Bestyrelsesraadet, eller skal der holdes eu ekstraordinær 
Generalforsamling ved en saadan Lejlighed? Sæt nu, der kom 
til at foreligge et saa vigligt Spørgsmaal som Saatvang?

D e n  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Som jeg nævnede for, har der 
ikke hidtil af Udvalget været behandlet nogen Sag af saadan 
Natur, at man ansaa en Henvendelse til Organisationerne for 
nødvendig. Jeg har derfor ikke haft Anledning til nærmere 
al overlænke, paa hvilken Maade jeg vilde søge det Rygstød, 
som jeg nævnede, at jeg for mit Vedkommende vilde anse for 
nødvendigt. Men jeg kunde tænke mig, al Indkaldelse al en 
ekstraordinær Generalforsamling ikke vilde være praktisk. Vi 
har derimod en Institution, som hedder »Tvangfri Moder«; det 
er netop ved disse, at Spørgsmaal af den Natur er bievne be
handlede tidligere. Jeg kunde tænke mig, at man ved at ind
bringe Sagen til Behandling ved et saadant Møde. som kan 
indkaldes med forholdsvis kort Varsel, vilde faa den ind fol
det rette Forum.

Forpagter D a m s g a a r d - S ø r e n s e n :  Jeg vilde gerne tillade 
mig at rette det Spørgsmaal, om man ikke. i det Tilfælde en 
saadan Situation skulde komme til at foreligge, da fra Land- 
husholdningsselskabets Side vilde indkalde en ekstraordinær 
Generalforsamling. Jeg tror netop, man maa faa det Indtryk, 
naar man kun faar Meddelelse om, hvad der sker paa disse 
tvangfri Møder, gennem Aviserne, at der er saa meget i Vejen 
dér af politisk Natur, at et saadanl Spørgsmaal vilde blive 
drøftet mere uhildet i denne Forsamling, .leg tror ogsaa. det 
vilde være heldigt, at et saadant Spørgsmaal blev drøftet hel
ved en Generalforsamling under, om jeg saa maa sige, olfent- 
lige Forhold, saa man fik Adgang til al tage Hensyn til de Ud
talelser, der fremkom i dette ansete Selskab.

D e n  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Det kunde være meget godt, men 
det vilde ikke være praktisk, da del vilde være el for stort 
Apparat at sætte i Bevægelse, og den Tid, der er til Raadighed 
for Sagens Behandling, rimeligvis vil være for knap dertil. De 
Bestemmelser, der kræves, skal sædvanlig tages hurtigt. Jeg 
vil desuden gøre opmærksom paa, al skal Erklæringer fra 
Landbrugets Side kunne ventes al faa nogen Vægt lige overfor 
Ministeriet, maa de fremkomme som enstemmige Krav fra samt
lige Organisationer. Vi har intet Middel til at faa en Sag be
handlet hurtigere og paa mere praktisk Maade, som vi nu en 
Gang er organiserede, end gennem disse tvangfri Møder, der 
skyldes den tilstedeværende Formand for de jyske Landbofor
eninger. Jeg vil gøre opmærksom paa. at det Krav. som af
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ham blev saa stærkt fremhævet, og som jeg sluttede mig til, 
var jo, at der til Behandling af en saadan Sag hor vælges Mænd, 
som er særlig inde i den. Det Krav kan netop tilfredsstilles 
ved disse tvangfri Møder, der indkaldes med Opgivelse af, hvil
ken Sag det er, der skal behandles; saa kan Organisationerne 
hurtigt vælge de Mænd, som de netop anser for kvalificerede 
til at behandle den. Jeg tror ikke, det vilde være praktisk, 
selv om det var muligt, at vi oven i Købet sammenkaldte store 
Forsamlinger og behandlede en Sag hver Organisation for sig og 
saa først skulde til at enes om en fælles Indstilling. Del kunde 
man gøre, hvis man havde Maaneder til Raadighed —  vi ser jo, 
hvor langsomt det gaar med Forhandlinger af den Art. Men 
skal en Sag afgores paa faa Dage, tror jeg ikke, det vilde være 
den rette Vej at gaa til Generalforsamlinger.

Forpagter D a m s g a a r d - S ø r e n s e n :  Maa jeg takke for det ud
førlige Svar paa min Forespørgsel. Jeg vil blot sige, at jeg deler 
ikke ganske Præsidentens Mening, men jeg skal ikke forlænge 
Diskussionen.

Direktør A n d e r s  N i e l s e n :  Jeg vil blot kortelig udtale, at 
under de herskende Forhold og under Hensyn til den Maade, 
hvorpaa et saadant Svar skal gives, tror jeg ikke, der kan 
gives et mere fyldigt Forum end det, Professoren vil foran
ledige Sagen indbragt for, hvis den skulde komme til at fore
ligge-

D e n  l e d e n d e  P r æ s i d e n t :  Da jeg ikke ser, at flere ønsker 
at udtale sig, er Forhandlingen hermed sluttet. Jeg takker 
D ’Hrr. for Deres Nærværelse. Mødet er hævet.


